
III RIIGIKOGU 
5. istungjärk. P r o t o k o l l n r . 1 4 0 (23) . 1928. 

III Riigikogu koosolek 23. märtsil 1928 
kell 17. 

Kokku on tulnud 95 Riigikogu liiget. 

Valitsuse looshis: Riigivanem J. Tõnis
son, välisminister H. Rebane, siseminister 
J. Hünerson, rahaminister A. Teetsov, sõja
minister N. Reek, kohtuminister T. Kalbus, 
kaubandus-tööstusminister J. Holberg, hari
dusminister A. Mõttus, töö-hoolekandeminis-
ter K. Soonberg, teedeminister A. Kerem, 
põllutööminister O. Köster. 

Päevakord: 
1. Eesti Maapanga põhikirja muutmise ja 

täiendamise seadus — J. Lehtman'i, B. Oja' ja 
J. Tiksi ettepanek. 

2. Briti riigi kodanik Claude Scudamore 
Emery autasu seadus — II lugemisel. 

3. 1927./1928. a. kulude ja tulude lisa
eelarve nr. 3 — II lugemisel. 

4. Eesti vabariigi kulude ja tulude eelarve 
1928./1929. aastaks —II lugemisel. 

Koosolekut juhatab abiesimees R. Penno. 

Sekretäri kohal abisekretär J. Puskar. 

Koosolek algab kell 17.20 min. 

Juhataja R. P e n n o : Avan Riigikogu 
koosoleku. 

1. Eesti Maa
panga põhikir

ja muutmise 
ja täiendamise 

seadus — J. 
Lehtman'i, B. 
Oja' ja J. Tik

si ettepanek. 

J. L e h t m a n ' i (as) et
tepanekul otsustatakse 
nähtava enamusegaan-
da seaduseelnõu raha
asjanduse komisjoni. 

2. Briti riigi Sotsiaalkomisjoni 
kodanik Claude aruandja P. J ä r v e . 

Scudamore 
Emery autasu 
seadus — II lu

gemisel. 
(Tekst III Rk. 
5. istungj. pr. 
pr. lisades, 

vaata sisukord.) 

Seaduseelnõu voe
takse nähtava enamu
sega muutmata vastu. 

5. istungj. pr.pr. 
lisades, vaata 

sisukord.) 

3. 1927./1928. a. Juhataja R. P e n n o : 
kulude ja tulu- Vanematekogu seletuse 
de lisaeelarve põhjal kodukorra § 44. 

nr. 3 — II luge- juurde jääb ära 1927./1928. 
misel. a. kulude ja tulude lisaeel-

(Tekst III Rk. arve nr. 3. teisel ja kolman
dal lugemisel lisaeelarve 
üksikute osade teksti ette
kandmine aruandja poolt. 
Selle koosoleku juhataja 

korralduse kohta võivad Riigikogu liikmed 
korra kohta sõna saada ja ettepanekuid teha. 

Eelarve-komisjoni aruandja puudumisel täi
dab aruandja kohuseid komisjoni esimees 
rkl. Kaarna. 

Pealkiri võetakse nähtava enamu
sega muutmata vastu. 

Kulude vähendamise osas võetakse 
nähtava enamusega muutmata vastu 
Riigikogu (kaasaruandja L. Johanson), 
Riigivanema ja riigikantselei (kaasaru
andja O. Gustavson), rahaministeeri
umi (aruandja Chr. Kaarna), kaubandus-
tööstusministeeriumi (aruandja Chr. 
Kaarna), har idusminis teer iumi (kaas
aruandja Th. Tallmeister) , kohtumi
nisteeriumi (kaasaruandja B. Oja), sise
ministeeriumi (kaasaruandja J. Soots), 
sõjaministeeriumi (kaasaruandja J. 
Fuks), põllutööministeeriumi (kaasaru
andja Õ. Liigand), teedeministeeriumi 
(kaasaruandja A. Tõllassepp), välis
ministeeriumi (kaasaruandja K. Ast), 
ja töö-hoolekandeministeeriumi (kaas
aruandja A. Kornell) korralised kulud. 

(Erakorralised kulud (vähendamise osa). 

Rahaminister A. Tee t sov : Teen järg
mised muudatuse-ettepanekud Riigikogu eel
arve-komisjoni poolt Riigikogule esitatud 1927./ 
1928. a. kulude ja tulude lisaeelarve nr. 3. 
kohta: 

„Sisse võtta kulude vähendamise osas: töö-
hoolekandeministeeriumi erakorraliste kulude 
eelarve alal: Peatükk III. Töökaitse ja sot
siaalkindlustuse valitsus. A. Keskasutus. § 1. 
Uute elukorterite ehitamiseks Kr. 100.000.—" 

Vastavalt tuleb ka sisse võtta kulude suu
rendamise osas: «rahaministeeriumi erakorra-
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liste kulude operatsiooni fondide (B) eelarve 
alal: peatükk I. Keskasutus. § 2. Elukorterite 
ehituselaen Kr. 100.000.—" 

Siis tuleb veel täiendav ettepanek, suuren
dada kulude suurendamise osas 1) töö-hoole-
kandeministeeriumi korraliste kulude eelarve 
alal: peatükk II. A. § 15. Kultuuriline toetus: 
tervishoiu alal. Toetuseks Viljandi linna nak
kus- ja suguhaiguste haigemaja ehitamiseks 
Kr. 5.000.— võrra. 

2) Kaubandus-tööstusministeeriumi era
korraliste kulude operatsiooni fondide (B) eel
arve alal: peatükk II § 2. O.-ü. „Kodukäsi-
töö" osatähtede omandamine Kr. 20.000.— 

Kustutada töö-hoolekandeministeeriumi 
erakorraliste kulude eelarve suurendamise alal: 
peatükk II — A. § 5. Toetus Viljandi lin
navalitsusele nakkushaigemaja ehitamiseks 
Kr. 20.000.— 

Vähendada korraliste tulude eelarve vähen
damise osas: peatükk XIX, § 3. Mitmesuguste 
varanduste müük Kr. 5.000.—, kokku 
Kr. 25.000.— (L. Johanson, stp: Seda 
Teie oskate teha!) 

Kaubandus-tööstusminister J. H o l 
b e r g : Austatud Riigikogu liikmed! Tahtsin 
rahaministri ettepaneku põhjendamiseks sõna 
võtta, nimelt mis puutub 20.000 kroonisse, 
mis oli lisaeelarvesse nr. 3 sisse võetud, see 
on osaühisus „Kodukäsitöö" osatähtede oman
damiseks. Selle summa oli juba endine valit
sus kinnitanud, rahaminister ja kaubandus-
tööstusminister olid selle lubanud, ja nüüdsel 
valitsusel oli aga võimalus võtta seda alles 
kolmandasse lisaeelarvesse. Eelarve-komisjon 
lisaeelarvet arutades on selle summa maha 
kustutanud. Minu arvamise järgi peaks asja 
teisiti kaaluma ja summa eelarvesse võtmisel 
vastu tuldama, ning ta eelarvesse sisse võtma 
järgmistel põhjustel. Kui läinud aastal terav 
tööpuudus maad võttis ja iseäranis teravaks 
läks naistööliste keskel, kellele väga rasken
datud oli hädaabitööde suurendamine, siis 
asuti valitsuse ringkondades seisukohale, et 
võib olla oleks võimalik tööta naistöölisi raken
dada käsitöö alale, nende poolt valmistatud 
saadusi turule toimetada ja sarnast tööd leides 
osalt seda tööpuudust vähendada. Kerkis 
üles küsimus, kas mitte asutada kodukäsitöö 
instituut haridusministeeriumi juurde, kus 
fondiks oli ette nähtud 25 miljonit. Valitsus 
ja Riigikogu asusid selle mõtte suhtes eita
vale seisukohale, leides sarnase instituudi 
asutamise mitte küllalt tarviliku, vaid leidsid 
otstarbekohase olevat seda läbi viia palju 
väiksemates piirides, millest võimalik prakti
list tagajärge saada. Selleks asutati 5. veebru
aril 1927. a. osaühisus „Kodukäsitöö" põhi

kapitaliga 1.400.000 marka. Aasta lõpul suu
renes see põhikapital 3 miljoni peale, mil
lesse riik on sisse pannud 1 miljon marka, 
2 miljonit on kokku pannud seltskondlikud 
organisatsioonid, omavalitsuseasutused j.n.e. 
Üks miljon, nagu tähendasin, on riigi kapi
tali seal sees. Inimesed on seal tegevad pal
gata, heategevaks otstarbeks, andes seega 
seltskondlikku abi ja näidates vastutulekut 
töötatööliste küsimuse lahenemises, õpetades 
töölisi teatud tööde valmistamisele. Tööd 
on saanud 163 naistöölist, naisliidust ja mujalt 
kokku 300 töölist. Need on, kes seda tööd 
teevad, turule saadavad ja materjali muret
sevad. (Vahelhüüded.) See on ühine organi
satsioon. Nad saavad valmistusmaterjali selle 
töö jaoks kodukäsitöölt. Kõigest produktsioonist 
on 4y2 miljoni eest ära müüdud. Minul selle 
kohta lähemaid andmeid ei ole. Igatahes on 
need inimesed ära saanud elada, ilma et olek
sid olnud koormaks riigile ja seltskonnale. 
Sellest seisukohast välja minnes, et need tööd 
hooajatööd, talvel tuleb suve jaoks teha ja 
suvel talve jaoks, siis on ka suuremat kapitali 
tarvis. Ühelt Ameerika firmalt on tellimisi 
tulnud. Selleks ei olnud siiamaani kapitali, 
kuid nüüd on otsustatud 6 miljoni peale põhi
kapitali suurendada. Riigi poolt on lubatud 
2 miljonit ja 3 miljonit oleks teistelt organi
satsioonidelt. Sellest seisukohast välja minnes 
oleks soovitav, et härra rahaministri ettepane
kut toetataks ning kaubandus-tööstusminis-
teeriumile võimaldataks neid osatähti muret
seda. Kaubandus-tööstusministeeriumi esin
daja on ka seal esinduses ja likvideerimise puhul 
on põhikirja järgi sealjuures ka sõna öelda. 
Need oleksid põhjendused, mispärast palun 
härra rahaministri ettepaneku toetamist. 

Siseminister J. H ü n e r s o n : Lugupee
tud Riigikogu liikmed! Teen ettepaneku, 
1) sisse võtta kulude suurendamise osas: era
korraliste kulude eelarve alal: Siseministeerium. 
Peatükk I. Administratiiv-osakond. § 1. 
Majaostmine Kr. 12.000.— ja 2) vähendada 
korraliste tulude eelarve vähendamise osas. 
(M. Martna, stp: Jälle maja ostmine!) 
Peatükk XIX, § 3. Mitmesuguste varanduste 
müük Kr. 12.000.— võrra. 

Selle ettepaneku põhjenduseks oleks mul 
järgmist öelda: Kinnisvara, millest siin jutt, 
on praegu kellegi Notbeck'i käes, kes kavat
seb seda kinnisvara müüa ja kes sellepärast 
pööras siseministeeriumi poole palvega, loo
buda riigi ostueesõigusest. Riigi ostueesõiguse 
seadus on antud 1921. aastal. (M. Martna, 
stp: Ega see seadus ei sunni maju ost
ma.) Lugupeetud rkl. härra Martna, muidugi 
ei sunni, aga selles seaduses on väljendatud 
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teatud põhimõte ja on teatud seisukoht, 
mille põhjal see seadus on välja antud. Ja 
siis, kui see seadus välja anti, oli niisugune 
kavatsus, et võimalikult müügile minevad 
majad Toompeal riigile omandada, kui nad 
vähegi otstarbele vastavad, mis riigil selles 
asjas Toompeal võib olla. Siseministeerium 
esines ettepanekuga valitsusele, see müügi-
letulev maja osta, ja Vabariigi Valitsus otsus
tas kasutada seaduses ettenähtud ostueesõigust. 
Ka olid mõõduandvad järgmised asjaolud. 
Riigiasutuste koondamine üksteise lähedusse 
on hädatarvilik, sest praegu asuvad riigiasu
tused mitmel pool linnas laiali, mis tööd ras
kendab ja ühtlasi koormav on kodanikule, 
kel praeguse olukorra juures tuleb joosta 
terve linn läbi, et korraldada oma asju. Suu
rem osa riigiasutusi asub juba Toompeal: 
riigikantselei, siseministeerium, kohtuminis-
teerium, välisministeerium, teedeministeerium, 
rahaministeerium, töö-hoolekandeministeerium 
ja mitmed peavalitsused, osakonnad, rahu
kohtunikud j . n. e. Siiski asub veel rida asu
tusi, üksikuid peavalitsusi ja osakondi mööda 
linna laiali. Muu hulgas on üks ministeerium, 
nimelt põllutööministeerium, neljas või viies 
kohas mööda linna laiali. 

Edasi on kavatsusel ministeeriumide koon
damine. Selle tagajärjel tuleks jällegi mitu 
asutust, mis asuvad lahus mitmel pool linnas, 
üksteisele lähemale viia, ja selleks oleks jällegi 
tarvilik nende koondamine. Selletõttu on 
soovitav ajajooksul ja jõudumööda üle viia 
kõik riigiasutused Toompeale, missugusele 
seisukohale on seni asunud kõik valitsused, ja 
Riigikogu on ka seda toetanud. 

Teiselt poolt on mõtteid vahetatud ja kõnel
dud sellest, et meil oleks tarvis asuda ühe suure 
riigimaja ehitamisele, kuhu oleksid koondatud 
kõik riigiasutused, mis on soovitav töö ja 
asjaajamise kiirustamiseks, hõlbustamiseks ja 
lihtsustamiseks, kulude kokkuhoidmiseks ja 
kodanikkudele võimaluse andmiseks ühel ko
hal, see on ühes majas kõiki oma asju ajada. 
Kuigi praegu riigi rahaline seisukord võib 
olla veel ei luba otsekohe asuda niisuguse 
riigi maja ehitamisele, tuleb sellele ülesandele 
siiski kord asuda, mille vastu õieti keegi praegu 
ei ole. Kõige soodsam linnaosa sarnase majaehi
tamiseks on aga kahtlemata Toompea. Ühelt 
poolt peavad riigiasutused asuma linnaosas, 
mida igasuguste võimalikkude juhtumiste kor
ral võib hästi kaitsta mitmesuguste ootama
tuste vastu. Meil Tallinnas aga selles mõttes 
paremat kohta ei ole kui Toompea, kuhu pää
semine on piiratud ja võimalik täitsa sulgeda, 
ja mille kaitsmine hädakorral nõuab võrdle
misi vähe jõudu. Teiselt poolt aga asub Toom
peal maja, mida võimalik hästi kasutada tule

vase riigi maja ehitamisel: Toompea loss, 
meie praegune suurim riigi maja. Sarnase 
lossi ümberehitamise ja juurdeehitamise pro
jekti on arutanud mitmed valitsused ja härra 
Akel'i valitsuse ajal valmistati arhitekt Bur-
man'i poolt isegi täpne ümberehitamise kava. 
Selle kava järgi laiendatakse muuseas Toompea 
loss Toom-Kooli tänava suunas. Kui see kava 
kedagi Riigikogu liikmetest peaks huvitama, 
siis on ta siin, ja selle järgi võib vaadata, kui
das ta välja näeb, kui see ümberehitamine 
oleks juba tehtud. (K. Tonkman, põl: 
Palju see kava maksma läheb?) Selle 
järgi, kuidas sel ajal, kui ehitatakse, mater
jali ja töö hinnad on. Kui aega teada ei ole, 
siis on raske öelda, palju ta maksab, sest 
need hinnad on väga kõikuvad. 

Praegu kuuluvad juba riigile Toom-Kooli 
tänaval nr. 9 maja sõjaministeeriumi valitse
misel ja nr. 7 töö-hoolekandeministeeriumi 
valitsemisel, nii et puuduvad veel majad 
nr. nr. 1, 3 ja 5 ja Toom-Kooli maja nr. 11. 
Osa neist majadest on pakutud riigile mitmel 
puhul, kuid müügihind on olnud igakord nii
võrt kõrge, et ei leitud võimalusi maju ette
pandud tingimustel osta. 

Hoopis teistsugune on aga lugu praegu 
osta kavatsetava majaga Toom-Kooli tänaval 
nr. 5. Selle müügihinnaks on 11.250 krooni+ 
kinnistusekulud. Teedeministeeriumi poolt aga 
on see kinnisvara hinnatud 12.048 krooni 
peale, kusjuures üksikhinnad on veelgi võetud 
võrdlemisi madalad: krundi ruutmeetri hin
naks 8,80 krooni, see tähendab ruutsüld 
40 krooni, mis on igatahes madal, ja majade 
hinnaks 7 krooni kantmeeter elumaja ja 2 krooni 
kantmeeter kuuri eest, maha arvates sellest 
veel 60% kõdunemise peale. Et see maja on 
odavasti hinnatud, näitab kõige paremini see 
asjaolu, et elumaja, millel 7 korterit, üks kesk
mise suurusega ja 6 väiksemat, toob praegu 
üüri kuus 112 krooni, see on aastas 1.344 krooni 
ehk 11% maja müügihinnast. (V. Maaker, 
as: Aga miks ta nii odavasti ära müüak
se?) Omanikkudel on seal vist väga mitme
sugused põhjused. Üürid kõiguvad siin 
10—14 kroonini kuus, sarnastel tingimustel 
tulevikus seda kinnisvara kindlasti enam kätte 
ei saa, eriti siis, kui juba asutakse ümberehi
tamise plaani teostamisele, kus riik on sunni
tud ostma ja kõrgeid hindu maksma. 

Kuigi, nagu tähendatud, praegu ja võib 
olla ka lähemas tulevikus üldise riigi maja ehi
tamisest ei saa asja, on võimalik kõnesolevasse 
majja selle äraostmise puhul mahutada mõne 
väiksem riigiasutus ja seega jõuda jälle 
samm edasi riigiasutuste Toompeale koon
damise teel. 
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Kõige halvemal juhtumisel aga, see on kui 
oletada, et praegu ei oleks mõtet tuua kõnes
olevasse maija mõnda riigiasutust, arvesse 
võttes ümberehitusi, mis sellega seotud, on 
maja ostmine ikkagi kasulik: kinnisvara on saa
dud odava hinnaga, selle valitsemine erilisi 
kulusid ei nõua, sest siseministeeriumi juures 
on aparaat, millele ei sünnita mingisuguseid 
raskusi lisaks olemasolevatele majadele veel 
ühe maja valitsemine, ja saadav üür õigustab 
täiel määral maja ostuhinna ja harilikud re
mondikulud. 

Kõike seda arvesse võttes palun valitsuse 
nimel, see ettepanek vastu võtta. 

M. M a r t n a (stp): Lugupeetud Riigikogu 
liikmed! Jällegi on juhus valitsuse majade-
ostmise, ehitusepolitika ja korteripolitika alus-
jooni puudutada. 

Kuulsime jälle, et üks maja on valitsusel 
odavalt saada. Läinud aastal seletas minister 
härra Kalbus, et Pärnus oli maja „heade tingi-
mistega" saada, suvel ostis välisministeerium 
maja „odavalt", ja — ega need „odavalt" ja 
„head ostutingimised" sellega veel lõpule 
ei jõua. 

Ka see maja, kus praegu härra Riigivanem 
elab, osteti omal ajal „odavalt". Nüüd oleme 
aga küll kõik veendunud, et praegune Riigi
vanema maja seks otstarbeks peaaegu kõlb
matu on, ja teised „odavalt" ostetud majad 
tulid ümber ehitada, aga päris otstarbekohasteks 
ei saanud need ju ikkagi. Kui kord ometi uus 
valitsuse hoone ehitatakse, mis möödapääse
matu näib, siis igatahes ei leia valitsus ühelegi 
majale, mis ta nüüd kokku ostab, tagasiostjat, 
ei ükski „parun" ega „von" oma raha enam 
nende ostuks kuluta.... 

Neid maju mitte ostes oleks erakapital 
nende sisse jääma pidanud ja need oleksid 
elukorteriteks jäänud. Nagu endiste ostudega, 
aetakse ka selle ostuga elanikud seitsmest kor
terist välja, s. o. — linn jääb 7 elukorteri võrra 
jällegi vaesemaks. 

Härra Päts oli 4—5 aasta eest kindel, et 
inimesed lähevad linnast maale, korterikriis 
pidi iseenesest lahenema. Üleeile ütles härra 
Päts, imestades ja peaaegu pahandades, et 
jälle on Tallinna elanikkude arv üle 4.000 
võrra kasvanud. Nüüd jääb härra Päts ootama,... 
(K. Tonkman, põl: Ei, 4.500.)... et kui õli-
kivivabrikud käima hakkavad, siis lähevad 
Tallinna inimesed sinna. Aga ega nad paganad 
siiski ei lähe Tallinnast ära! (K. Päts, põl: 
Ega nad paganad ei ole, nad on risti
inimesed.) Ja neile ristiinimestele on siia 
kortereid tarvis. Meil aga ei ehitata maju 
juurde, vaid ostetakse igaltpoolt kokku ja 
tehakse äri, nagu mõned piimakaupmehed 

või teised väiksekraami kaupmehed oma iga
päevastes huvides seda teevad, ilma ettenäge
mata, ilma politika tarkuseta. Nüüd tullakse 
siis ka juba sellega avalikult välja — mina ei 
oleks julenud sellega välja tulla, — et riigi
asutustele ostetakse maju kokku Toompeale 
sellepärast, et Toompeal on neid kergem kaitsta 
pealetungimise vastu. Sel ajal, kui Tallinna 
ehitati, kus all-linn ja Toompea teineteisega 
võistlesid, oli see arusaadav ja võimalik, aga 
praegusel ajal mitte, kus näiteks kindral Laido
ner avalikult ütles, et Narva kose jõujaama 
ehitamiseks ükskõik on pealetungimise mõttes, 
kas ta on Narvas või Pärnus, ühekergelt on 
nad pealetungijale kättesaadavad ja ärapurus-
tatavad. Aga härra minister arvab siiski, et 
meil on võimalik Toompeal riigiasutusi ker
gemini kaitsta. Ma ei taha rkl. GrimpePit 
haavata, — aga tema on juba sellepoolest 
ajalooliseks saanud, — ma ütlen, kui Grimpel 
oma salgaga peale tungiks, siis on niisugune 
kaitse mõeldav, seda ei võeta ju tõsiselt, ja — 
tõsise pealtungimise puhul ei oleks ometi selle 
peäle mõelda, et Toompeal Eesti riigi olemist 
otsustataks... 

Valitsuse majadeostu poütikat võib võr
relda sellega: oled sa vanapaganale väikese 
sõrme andnud, siis pead talle ka terve käe andma, 
ning ta tõmbab terve keha kaasa! Ja selle
juures näeme, et vanad majad siiski ei aita, 
vaid tuleb ikka uus, suur hoone ehitada. 
Sellele arusaamisele oleks valitsus pidanud 
õigel ajal tulema. (Vahelhüüe. — Välismi
nister H. Rebane: Ega maja ei saa õhku 
ehitada, peame platsi ostma.) Härra mi
nister, aga meie ei soovi, et riigi elanikkude 
maksuraha selle peale ära tarvitataks, ära 
raisataks, et vanu majalokse kokku ostetakse ja 
neile inimestele seega kingitus tehtakse, kelle 
käest majad ostetakse. Eesti riik, Vabariigi 
Valitsus ostab need majad. Kuna praegusel 
ajal iga valitsuse soov ja püüd peaks see olema, 
et erakapital, mis majade all on, sinna ka jääks, 
ja riigivõim ei peaks oma kätt andma, et seda 
kapitali majade alt vabastada. Nii kaugele ei 
tohiks meie heatahtlik soov minna. Sellejuures 
paistab nagu karikatuur, et läinud aastal ot
sustati 10.000.000 elukorterite ehitamiseks 
raha anda, kuid sellega on tantsitud siia ja 
sinna, aasta jooksul ei ole seda raha kasutada 
osatud, ja rahaminister otsib nüüd teed, et 
seda raha veel teiseks aastaks rippuma jätta. 
Usun, kui seda oleks tahetud ehituste peale 
kasutada, seda võimalik oleks olnud juba läi
nud aastal teha. Loodan, et need pennid eel
oleval aastal siiski ära kasutatakse! Sel puhul 
sooviksin ma suure innuga kuulda saada, mis
sugune politika valitsuse enese arvates korteri-
kriisi lahendamiseks sünnis on. Loodan, et 
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rahaminister või mõni teine minister seda 
silmapilku mööda minna ei lase sellekohast 
seletust andmata. 

Muidu tahtsin puudutada ettepanekut 
kodukäsitöö seltsi toetamise suunas. See toe
tamine, võib olla, ei leia minu sõprade juures 
täielikku poolehoidu... (V. Maaker, as: Hal
vad sõbrad siis, kes ei toeta vanahärrat.) 
Aga ma soovitaksin siiski, niihästi minu par-
teisõpradele kui ka teistele Riigikogu liikmetele, 
et nad selle ettepaneku vastu võtaksid. Ütle
sin eile ja üleeile, et ma kardan, et meie kodu
käsitöö võib minna sarnaseks tööks, nagu 
välismaadel on ,.Heimarbeit", see on nõnda
nimetatud kodutöö ja seda tehakse kõigis 
riikides näljapalga eest. Aga kui algusest 
peäle asja paremale teele juhtida püütakse, 
siis on võimalik, et ta meil vähe paremasse 
seisukorda jääb. Vene keiserriigis oli see töö 
veel palju viletsamas seisukorras kui mujal. 
Ma ei tea, kuidas kodutöö Venemaal kommu
nismi ajal arenenud on, kuid usun, et kommu
nistid püüdsid seda paremini organiseerida. 

Siis on võimalik, kui me neid halbtusi 
teame, ja kui Riigikogu „Kcdukäsitöö" tege
vuse oma tähelepanu ja valve vääriliseks võtab, 
kõige halvemat ära hoida. Ja siis on võimalik 
eriti talvel... 

Juhataja R. P e n n o : Härra Martna, 
ma pean tähendama, et esitatud ettepaneku
test käesoleva eelarve-osa kohta on ainult 
üks, sisse võtta peatükk III — 100.000 kreeni 
korterite ehitamiseks. 

M. M a r t n a (stp): Mina arvasin ennast 
selle peale tugeda võivat, mida ministrid siin 
ette kandsid. 

Juhataja R. P e n n o : Ma palun siiski 
ainult arutamiseloleva eelarve-osa juures pea
tuda. 

M. M a r t n a (stp): Ma ei taha siiski teist 
korda sõna võtta ja loodan, et ma kahe minu
tiga selle ära ütlen, mis mul selle kohta veel 
öelda on. 

Ma usun, et kodukäsitööd võimalik on 
tööpuuduse vähendamiseks kasutada. Ja ma 
olen tähele pannud, et neid töid, mis ,.Kodu-
käsitöö" poolt tehakse, ostetakse, mida mul 
oli võimalik ka Stockholmis näha. See rkks 
üks abinõu tööpuuduse vastu võitlemiseks ja 
sellepärast olen ma selle poolt, et ^Kodukäsi
töö" toetamise ettepanek vastu võetaks. 

Juhataja R. P e n n o : Esitatud ettepane
kutest tuleb hääletamisele arutamisel-oleva osa 
juures ainult rahaministri järgmine ettepanek: 

sisse võtta kulude vähendamise osas: Töö-
hoolekande-ministeeriumi erakorraliste kulude 
eelarve alal; Peatükk III. Töökaitse ja sotsiaal
kindlustuse valitsus. A. Keskasutus. § 1. 
Uute elukorterite ehitamiseks Kr. 100.000.—. 

Teised ettepanekud kannan ette lisaeelarve 
vastavate osade arutamisel. 

K. T o n k m a n (põl) (Kõneleja poolt 
läbi vaatamata ja parandamata.): Austatud 
Riigikogu liikmed! Härra rahaministri ette
panek seisab selles, et 10 miljonit marka raha
ministeeriumi eelarvesse sisse võtta ja need 
10 miljonit marka elukorterite ehitamiseks 
linnadele välja anda. Nagu teada, kustutatakse 
see summa töö-hoolekandeministeeriumi era
korralistest kuludest, milles oli ette nähtud 
ja läinud aastal Riigikogu poolt vastu võetud 
10 miljonit marka välja antud toetamiseks elu
korterite ehituse alal. Ka eelarve-komisjonis 
peatusin selle küsimuse juures, kuid tahaksin 
veel lühidalt tähendada, et selle ettepanekuga 
kuidagi nõus ei saa olla järgmistel põhjustel: 
1) on küllalt katseid tehtud, et linnades elu
kortereid juurde ehitada ja inimesi linna 
asumisele sundida. Kuid on selgunud, et 
linnades ikkagi tööpuudus olemas ja ei ole 
väljavaateid, et tööpuudus linnades väheneks; 
2) maal on tõesti eluasemetest puudus, mis 
osalt sellega seletatav, et käesoleval aastal on 
üle 40CC—5CC0 inimese maalt linnadesse asu
nud, nimelt sellepärast, et ka seal. on terav 
korteripuudus, ja nagu teada, on mitmed mõju
vad olud selles süüdi, et elumajade ehita
mine, ütleme talumaade peale, pole võimalik 
olnud. Sellepärast oleks tõesti olnud soovi
tav, et oleks selle 10 miljoniga elukorterite 
ehitamine maal ette võetud, millega oleks tõesti 
toetust antud neile inimestele, kes omale elu
asemeid tahavad asutada. Nagu eelarve-komis
jonis selgus, on need 10 miljonit marka selleks 
otstarbeks üles võetud, et maju ehitada. Üt
leme, et võtame 250.000 iga maja jaoks ehituse-
tcetust, siis saaks 40 perekonda maale elsma 
asuda. See oleks nii öelda esimene samm või 
esimene katse inimeste maale juhtimiseks. 
On selgesti teada, et on palju inimesi, kes 
heameelega põllutööd teeksid, kui neil see 
võimalus oleks. Härra Päts tõi siin ette, kui
das linna lähedal olevaid maid inimesed hea
meelega kasutavad, isegi paljud haritlased 
maad hariksid, kuid neil puuduvad selleks 
vastavad kapitalid. Ei saa kuidagi pooldada 
seda, et see summa töö-hoolekandeministee
riumi st kustutatakse, kus ta eesmärk oli, ja 
linnas välja jagama hakatakse. See summa 
peaks selleks otstarbeks jääma, milleks ta mää
ratud, ja seda perks teostama hakkama. 
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Töö-hoolekandeminister K. Soon 
b e r g : Lugupeetud Riigikogu liikmed! Selle 
10-miljonilise summa juures on tulnud rääki
misi. On katsutud nii seletada, nagu oleks see 
10 miljonit olnud määratud väljaandmiseks 
maale elukorterite ehitamiseks. Pean ütlema, 
et see on eksitus. (K. Tonkman, põl: Härra 
minister, lugege Riigikogu stenogram
me ja protokolle, siis näete kuidas 
oli.) Mina olen Riigikogu stenogramme luge
nud, olen lugenud endise rahaministri härra 
Sepa kõnet ja põhjendusi selle summa puhul, 
samuti ka härra Kaarna põhjendusi, kuid pole 
midagi niisugust leidnud. Valitsuse läinud 
aasta eelarve-ettepanekus on küsitud see summa 
toetuseks just tööstusetööliste korteriolude 
parandamiseks. On leitud, et need viletsad 
on ja parandust vajavad. 

Selle summa sihi ja väljaandmise kohta on 
töö-hoolekandeministeeriumil olnud kavatsusi. 
Kõigepealt mõeldi see ära kasutada laenu and
miseks väikekorterite ehitamiseks. Selleks on 
vastavad kavad ja plaanid tehtud. Valitsuse 
poolt oli Riigikogule ette pandud see summa 
üles võtta — toetusena uute elukorterite ehita
miseks. Riigikogu kustutas sõna „toetus" 
maha ja valitsusel jäi võimalus ainult kas ehi
tada ise või eriseadusega küsimus lahendada. 
Minu arvates ei oleks sugugi sünnis olnud, 
kui töö-hoolekandeministeerium oleks haka
nud ise kortereid ehitama. Kui aga tahetakse 
see summa välja anda laenuna, siis ei oleks ka 
otstarbekohane, et see laen läheks töö-hoole-
kandeministeeriumi kaudu. Sest kui mõne 
asutuse kaudu laenu välja antakse, peavad 
seal selleks olema vastavad tehnilised jõud, 
kes kavasid kokku seaksid ja laenu tarvitamist 
kontroleeriksid. (K. Tonkman, põl: Lae
nuks pole keegi tahtnud, see oli toe
tuseks ette nähtud.) Ma tähendasin ju, 
toetus tõmmati Riigikogu poolt maha. (K. 
Tonkman, põl: Ei ole laen öeldud, ei 
ole toetus öeldud. — Ehitage majad üles 
ja asi korras.) Vaadake, härra Tonkman, 
ma arvan, sarnane majade ehitamise viis, 
kus riik ise ehitajaks, on üks kallimatest, nii
sama ka majade valitsemine. (K. Tonkman, 
põl: Kuhu Teie, härra minister, selie 
raha siis tahate anda?) Sellest räägin pärast. 

Ma kordan, töö-hoolekandeministeeriumil 
laenu andma hakata ei ole sünnis sellepärast, 
et puudub tehniline personaal selleks ots
tarbeks. Sel põhjusel arvas valitsus, kui see 
summa tahetakse välja anda, siis peab see 
sündima Elukorterite ehituselaenu seaduse alu
sel, võttes summa üles rahaministeeriumi eel-
arve-osasse. 

Edasi küsis rkl. Martna, missugused kavat
sused valitsusel on korteriolude parandamise 

alal. Isiklikult pean ütlema, et meie korteri
olud paratamata parandamist nõuavad, kui
palju aga valitsus sün otsekohe ära teha saab, 
selle kohta ei saa midagi kindlasti lubada. 
Sest teada on, et meil erakapitali ehituse alale 
on väga raske mobiliseerida madala protsendi 
tõttu, mida ehituste alla paigutatud kapital 
annab. Järelikult, kui tahetakse kortereid 
ehitada, siis peab siin abiks tulema kas riik 
või omavalitsus. Oleks veel vahest võimalus 
kaaluda erimaksu võtmist üürnikkudelt, mis
sugune mõnel pool olemas, et sellega võimal
dada uute majade ehitamist. (M. Martna, 
stp: Meil, kus korterid nii väiksed on, 
tuleb nende maksude alal vähe sisse.) 
Ma ütlen, seda tuleb alles kaaluda ja selle
pärast ei saa mingisuguseid lubadusi teha. 
On mitmesuguseid kavatsusi ja sellepärast 
on tarvilik, et see 10 miljonit eelarvesse sisse 
jääb. Kui vastu võetakse komisjoni ettepanek, 
siis üldse seda summat kasutada ei saa, sest 
siis võiks ainult ministeerium ise ehitada ja 
ministeerium seda 10 päeva jooksul ei jõua, 
mis 1. aprillini üle jäänud. (K. Tonkman, 
põl: Miks ei saa, andke vastav seadus
eelnõu.) See summa on mõeldud väikeste 
korterite ehitamise soodustamiseks ja selleks 
otstarbeks peaks see ka siia jääma. 

L. J o h a n s o n (stp): Eesti sotsialistliku 
tööliste partei Riigikogu rühm toetab valitsuse 
ettepanekut sellepärast, et kui see vastu ei peaks 
võetama, siis need 100.000 krooni läheksid 
korteriehitustele kaduma. Pärast 1. aprilli ei 
saa üldse seda summat selleks otstarbeks kasu
tada. Mis sellesse puutub, nagu peaksid need 
summad minema ehituste peale maale, siis võeti 
see vastu Riigikogu poolt just linnades ja 
alevites elukorterite ehitamiseks. See 10 mil
jonit marka, millest härra Tonkman kõneleb, 
see võeti varem vastu maa tarvis, paari Riigi
kogu liikme poolt algatatud seaduseelnõus. 
Muidugi võib valitsusele siin ette heita, et 
ta ei ole aasta jooksul, mil korterikriis küllalt 
suur ja kus iga viivitus kriisi veel enam süven
dab, osanud seda summat tarvitada ja ei ole 
vastavat seaduseelnõu esitanud, et seda summat 
ehituste toetuseks välja anda, nii nagu Riigi
kogu omal ajal mõtles. (Vahelhüüe kohtu
minister T. Kalbus'e poolt.) Sellest ajast 
kuni seniajani on õige rohkesti aega möödunud, 
ja see summa oleks tulnud välja anda. Aga 
valitsus meelega võib olla ei anna ka järgmise 
aasta jooksul seda välja ja kantakse jällegi 
järgmisesse eelarvesse edasi. Nii et iga aasta 
võiks valitsus öelda, et 10 miljonit marka on 
olemas ja uut summat tarvis ei ole. 

Mis härra Tonkman'i väidetesse puutub, 
et linna ei ole tarvis elukortereid juurde ehi-
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tada, et siis valguvad inimesed linna, sedasama 
öeldakse ka maa kohta, et maal ei ole tarvis 
elukortereid ehitada. Näeksime heameelega, 
et antaks eluasemete jaoks rohkem maad, ehi
tusmaterjali ja samuti raha ehituselaenuna. 
Kuid seda ei tehta. Ja härra Tonkman ise 
kuulis ka eelarve-komisjonis, missugused olid 
põllutööministeeriumi kõrgemate ametnikkude 
ja juhtide arvamised maal eluasemete loomise 
kohta. Seal öeldi, et maal uute eluasemete 
loomisega tuleb ettevaatlik olla, sest sellega 
süvendatakse maal tööpuudust. Seda ütle
sid põllutööministeeriumi kõrgemad ametnikud. 
(K. Tonkman, poi: Aga Teie ütlesite, 
et ei ole õige.) Pärast toodi arve ette 
ja arvudega näidati, kuipalju on välja antud. 
Aga need arvud enesest ei lükka ümber 
neid süüdistusi. Ma tsiteerisin seda, mis öeldi, 
sõna-sõnalt. (K. Tonkman, põl: Ma ütlen 
ka, et see õige on, mis Teie räägite.) 
Edasi, linna ei või, alevisse ei või kobarasse 
elukortereid ja eluasemeid ehitada, kuhu siis 
võib? Kas valdadesse? Seal olete popsisea-
duse vastu. Popsikohad on õieti eluasemekohad, 
ka neid olete tahtnud ära hävitada. Öelge, kuhu 
tahate inimesi siis paigutada? Või mõtlete, 
et suur lennuasjanduse kava korterikriisi hak
kaks lahendama, mille peale on ette nähtud 
väga suur summa. Ma arvan, meil on ehitusi 
tarvis nii maal alevis, kui ka linnas. Ehituse-
materjali vajab maa ja ka linn. Maal võib 
saada ehituselaenu maapanga kaudu, võivad 
ka väiksemad ehitajad seda saada, ja pealegi 
lahendab selle küsimuse asunduskapital. See 
on tähtis küsimus ja sellele tarvis tingimata 
tähelepanu juhtida. Kuid ei tohi unustada, 
et ka linnades elavad inimesed viletsates 
korterites, mis on jahva tervise languse põh
juseks. 

K. T o n k m a n (poi): (Kõneleja poolt 
läbi vaatamata ja parandamata.) Austatud 
Riigikogu liikmed! Selle küsimuse kallal on 
möödunud aastal kaunis palju vaieldud. Mul 
on käes suur raamat, kus stenogrammid sees 
nende vaidlustega. (Vahelhüüe.) On kõnel
dud selle poolt, et anda toetust maale, ja ka 
selle poolt, et anda linnale. Kõige kujukamalt 
toob selle küsimuse ette härra Kaarna oma 
kõnes ja ütleb, et selle raha tarvitamiseks tuleb 
novell välja anda. Selle üle on küllalt kõnel
dud, kuidas seda oleks tarvis teha, ja mina ei 
hakka seda kordama. 

Üks oli kindel, et taheti korteriküsimust 
maal lahendada. Ka härra minister ütleb 
oma ettepanekus, et selle küsimuse peaks 
käsitamisele võtma. 

Mis puutub küsimusse, et 10 miljonit 
marka läheb kaduma, siis peab ütlema, et 
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see 10 miljonit ei lähe kaduma, sest meie 
võime seda summat tuleva aasta lisaeelarves 
nr. 1 jällegi kasutada. (L. Johanson, stp: 
Nr. 1 tuleb siis, kui ehitusehooaeg on 
möödas.) See summa võib kindlasti selleks 
otstarbeks jääda, milleks ta on kord määratud. 

Aga seda tuleb väga imestada, et aastate 
jooksul töö-hoolekandeministeerium, kellel 
teada meie korteriolud, sõrmegi ei ole liigu
tanud sellel alal, ja nüüd viiakse küsimus raha
ministeeriumi juurde, et andke teie see summa 
välja. See kord ei ole vastuvõetav ega lubatav, 
et nii hooletult asjadega meil ümber käiakse 
ja korraldatakse. 

Mis aga puutub sellesse osasse, nagu härra 
Johanson tähendas, et meil nende korterite 
ehitamiseks laenusaamist võimaldab maapank,.. 
(L. Johanson, stp: Seda valitsuse esin
dajad ütlesid komisjonis.) ....ei ole õige, 
— maapangast võivad laenu saada ainult need, 
kellel juba vastavalt majapidamine ja hooned 
olemas. Teie maa takseeritakse ja selle peale 
antakse laenu. (Põllutööminister O. Kös
ter: Teisest osast, härra Tonkman, 
sellest fondide osast, Teie lähete sel
lega viltu.) Sealt ei ole pennigi antud. 
(Vahelhüüe: Asunikud saavad.) See 
on teine kapital. (Põllutööminister O. 
Köster: Just laen oli.) Nad saavad selle 
raha otsekohe laenuna, aga mitte, et see antakse 
koloniseerimiseks, nagu majade ehitamiseks, 
kuna aga see summa, millest siin räägitud, 
antakse otsekohe ehitusteks, nagu härra raha
minister ütles, — et meie ei hakka ise ehi
tama, — ja nagu härra Ast tähendas, et see 
on tähtede närimine. Selle 10 miljonit marka 
oleks ministeerium võinud välja anda igale-
poole majade ehitamiseks, kuhu oleks tahetud, 
nii et inimesed oleksid kortereid saanud ja 
võinud sees elada. Kui. nüüd Riigikogu need 
10 miljonit jälle linnade ehitamiseks võtab, 
mis need inimesed siis linnades tegema hak
kavad?! Meie ei või niisugust majandusepoli-
tikat toetada ega sellega nõus olla. 

Pean veel alla kriipsutama, et sellega midagi 
katki kärisenud ei ole, kui 10 miljonit riigi
kassasse jääb, aga sellest otstarbest peaks kinni 
pidama ja peaks koloniseerimise põhimõttel 
mõnikümmend maja üles ehitama. Vaat', see 
on selle küsimuse põhimõte. 

Töö-hoolekandeminister K. Soon 
b e r g : Pean tähendama, et nähtavasti on siin 
tegemist eksitusega, kui arvatakse, et see summa 
on määratud olnud maale juhtimiseks. Ma 
ei taha eitada, et maale ehituse otstarbeks sum
masid tarvis on, kuid see summa sinna mõel
dud ei ole. Siin on suur hulk protokolle, 
nagu härra Tonkman tähendas, kuid õieti 
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on aga siin paar veergu, mis seda küsimust 
puudutab. Kõigepealt rahaminister härra 
Sepa kõne, kus ta palub Riigikogu üles võtta 
10 miljonit toetuseks elukorterite ehitamiseks. 
Selle abil taheti mobiliseerida erakapitali, et 
seda ära kasutada elukorterite ehitamiseks. 

Edasi räägib härra Sepp sellest, et tuleb 
tulla võib olla uue eriseadusega. Seni eri
seadusega tuldud ei ole. Aga härra Sepp näeb 
ka ette, et kui ei peaks eriseadusest asja saama, 
siis tuleks see summa lisaeelarves kanda raha
ministeeriumi alla ja siis üldises korras sealt 
välja anda. See üldine kord nende summade 
väljaandmise kohta, mis rahaministeeriumi 
eelarves ehituselaenuks ette nähakse, on fik
seeritud Elukorterite ehituselaenu seaduses. On 
õieti arusaamatus, kui räägitakse, et see summa 
maale olnud määratud. Kunagi oli küll 10 mil
jonit maale määratud väikekorterite ehitami
seks, kuid see summa on minu teada juba välja 
antud. See summa oli ka 10 miljonit ja selle
pärast võib kergesti ära segada. 

P. S c h ü t z (stp): Härra töö-hoolekande-
minister näitas juba, et härra Tonkman on 
siin kaks asja ära seganud. Tõepoolest on 
1926. a. määratud 10.000.000 marka maale 
elukorterite ehituselaenuks. Ja mul on kind
lad andmed, et see. summa selleks ka ära on 
kasutatud, ja et selle laenu järgi oli suur tarvi
dus, seda näitab see, et ta on ära kasutatud, 
ja et palju nõudmisi, mis olid maapanka sisse 
antud, jäid rahuldamata. Härra Tonkman 
ütles, et maapank ei ole neid summasid välja 
andnud. Tegelikult on nad just maapanga 
kaudu välja antud. Vabariigi Valitsus andis 
läinud aastal välja määrused, mille § 1. kõne
leb sellest, et laenude valitsemine, väljaand
mine ja kindlustuste võtmine pannakse maa
panga peale. Ja maapank ongi neid laene 
korraldanud. 

Mis puutub selle 10 miljoni, mis linnale 
määratud, ülekandmisesse, või erakorralise 
eelarve kaudu selle summa ehituselaenuks mää
ramisse, siis leian mina, et see süsteem ots
tarbekohane ei ole. Kui tahetakse maale elu
korterite ehituselaenu anda, siis tuleb anda seda 
üldises korras, nagu antakse asunikkudele ja 
teistele, kes riigimaa peal asuvad. Mina tõst
sin selle küsimuse eelarve-komisjonis üles ja 
küsisin järele, miks ei ole meil võetud maale 
elukorterite ehituselaenu eelarvesse, ja seal 
valitsuse esindaja, kui ma ei eksi härra põllutöö
minister, seletas, et sellepärast ei ole võetud 
eelarvesse selleks summasid, et kavatsetakse 
edaspidi asundusekapitali kaudu hakata andma 
neid laene kõigile, kes riigimaal asuvad. Sellest 
10 miljonist, mis 1926. a. maale määrati elu
korterite ehitamiseks, anti laene väga mit-
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met liiki maapidajateie, nagu käsitöölistele, 
kalameestele, maatöölistele, aiapidajatele, riigi-
rentnikkudele ja siis veel talukoha omanikku
dele, kelle koht ei ulatunud üle 5 hektaari. 
Nii et siin on tegemist väga mitmekesiste 
väikepõllupidajatega. Ja loomulik on, et need 
laenud saaksid tulevikus antud asundusekapi
tali kaudu. Lähematel päevadel tuleb raha
asjanduse komisjonis arutamisele asunduse
kapitali seadus, ja kui siis selgub,et seal küllalt 
selgelt ei ole väljendatud maal elukorterite 
ehitamiseks laenuandmise võimalus, siis võib 
asundusekapitali seadust vastavalt täiendada 
ja parandada. 

Abisekretär O. L i i g a n d (korra kohta): 
Juhatuse nimel on mul teatada, et juhatus 
mõtleb Riigikogu järgmise koosoleku määrata 
esmaspäevaks kell 5 p. 1. nimelt selle otstar
bega, et tööd, mis enne pühi on tarvis läbi 
viia, tuleva nädala jooksul läbi viia suudetaks, 
ja et Riigikogu võiks tulevaks laupäevaks istung
järgu lõpetada. 

Chr. K a a r n a (töer): Austatud Riigi
kogu liikmed! Ehkki selles küsimuses juba 
mitmed Riigikogu liikmed sõna on võtnud, 
pean siiski tähendama, et selgust veel ei ole. 
Lugupeetud rkl. Tonkman näitas Riigikogu 
liikmetele mingisugust materjali ja seletas, et 
seal pidavat olema kõned ja arvamised selle 
kohta, mis otstarbeks seda summat tuleb tar
vitada. Pean ütlema, et see materjal mingi
sugust, — igatahes mitte niisugust, mida härra 
Tonkman seal ütles olevat, — vastust ei anna. 
See summa läinud aastal Riigikogu liikmeid 
nähtavasti ei huvitanud, sest sõnavõtjateks 
selles küsimuses olin ainult mina ja rahaminis
ter, kes minu poolt ettepandud küsimiste peale 
vastas. Juhtisin rahaministri tähelepanu sel
lele, et meil on juba olemas väga mitmesugu
sed fondid, nende seas üks üldine ehituse
laenu kapital „elukorterite ehitamiseks lin
nades ja alevites" ja küsisin, mis otstarbeks 
ja millistel alustel tahetakse see summa ära 
kasutada. Sedasama küsisin eelarve-komisjc-
nis ka töö-hoolekandeministrilt. Tolleaegne 
töö-hoolekandeminister ei teadnud mingisu
gust kava esitada, vaid tähendas ainult nii
palju, et sellest summast mõeldakse anda nii 
hästi linnades kui maal cdavaprotsendilist 
laenu ja toetust elukorterite ehitamiseks. Lõpu
likku seisukohta ei olnud ei Vabariigi Valitsus 
ega ka härra minister tookord veel võtnud; 
tähendab, summa oli nii öelda igaks juhtu
miseks eelarvesse võetud. 

Edasi küsisin härra rahaministrilt, et kui 
tal praegu kava ei ole, siis kuidas ja missugu
ses korras mõtleb ta edaspidi seda summat 
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kasutada, kas Vabariigi Valitsuse või töö-
hoolekandeministri poolt antavate määruste 
alusel, või kavatsetakse Riigikogule esitada 
seaduseelnõu, mis selle summa kasutamise 
alused ära määrab. Esialgu ei antud selles 
küsimuses vastust, kuid hiljem vastati Vaba
riigi Valitsuse poolt kindlalt, et seda summat 
ei saa ja ei mõeldagi ilma seaduseta tarvitada. 
Lubati esitada Riigikogule vastav seaduseel
nõu. Selle järgi oli selge, et eelarvesse võetud 
summat võidakse hakata kasutama alles siis, 
kui Riigikogu alused ära on määranud. Senini, 
s. t. käesoleva momendini ei ole aga Vabariigi 
Valitsuse poolt selle summa tarvitamise kohta 
mingisugust ettepanekut tulnud, ja kui seda 
ka täna-homme ei tule, siis ei saa töö-hoole-
kandeministeerium seda summat välja anda, 
sest 1. aprilliks peab suletama kõik eelarve 
ülejäägid. 

Nüüd on seisukord niisugune, et puudub 
seadus selle krediidi tarvitamise kohta, ja kui 
seda üle ei kanta Vabariigi Valitsuse prae
guse ettepaneku kohaselt, siis jääb see riigi
kassa kasuks. 

Ma arvan, et ka lähemate pärvade jooksul 
seda seadust ei tule, sest Vabariigi Valitsus ei 
ole asunud selle väljatöötamisele. Ja kuigi see 
veel tuleks, ometi ei suudetaks seda enne 
1-st aprilli enam vastu võtta. 

Praegu seisab küsimus ainult selles, kas 
Riigikogu peab tarvilikuks seda summat välja 
anda. Kui seda tahetakse, siis võib seda teha 
üksnes nende seaduste alusel, mis praegu maks
vad on. Siin võib kasutamisele tulla Elukorte
rite ehituslaenu seadus. Kui nüüd töö-hoole-
kandeministeeriumi eelarve-osas 100.000 krooni 
vähendatakse ja rahaministeeriumi eelarves 
üles võetakse vastava nimetuse all — mitte 
toetus uute elukorterite ehitamiseks, sest seda 
seadus ei tunne, vaid laen korterite ehitamiseks, 
— siis on võimalik krediiti välja anda veel enne 
1. aprilli. 

Jaataval korral tuleb rahaministri ettepa
nek vastu võtta . Kui seda ei tehta, jääb summa 
riigikassasse. 

M. M a r t n a (stp): Tahtsin ainult meelde 
tuletada, et valitsus läinud sügisel ometi sellel 
arvamisel oli, et tal võimalik on seda raha välja 
anda. Kutsuti komisjonid kokku, kes küsi
must arutasid, kirjutati plaanide konkurentsid 
välja, plaanid tunnistati heaks j . n. e. Viimaks 
aga leidis valitsus, et ei ole võimalik raha 
välja anda! 

Arvesse võttes neid seletusi, mis härra 
Kaarna ette tõi ja omalt poolt tunnistas, et 
tähenärimise juurest ära saada, toetaksin ette
panekut, et raha sel kombel ja neil eeldustel 
läheks rahaministeeriumi käsutusse. 

Juhataja R. P e n n o : Panen hääletamisele 
rahaministri ettepaneku: „Sisse võtta kulude 
vähendamise osas: töö-hoolekandeministee-
riumi erakorraliste kulude eelarve aial: Pea
tükk III. Töökaitse ja sotsiaalkindlustuse 
valitsus. A. Keskasutus. § 1. Uute elukorte
rite ehitamisks Kr. 100.000.—. (Hääleta-
takse.) Nähtava enamusega on ettepa
nek vastu võetud. 

Panen hääletamisele vähendamise osas era
korralised kulud ühes parandusega. (Hääle
tatakse.) Nähtava enamusega on vähen
damise osas erakorralised kulud ühes 
parandusega vastu võetud. 

Kulude suurendamise osas võetakse 
nähtava enamusega muutmata vastu 
Riigikogu, Riigivanema ja riigikant
selei, rahaministeeriumi, kaubandus-
tööstusministeeriumijharidusministee-
riumi, kohtuministeer iumi, siseminis
teeriumi, sõjaministeeriumi, põllutöö
ministeeriumi, teedeministeeriumi ja 
väl isministeeriumi korralised kulud. 

Töö - hoolekandeministeerk mi korralised 
kulud (suurendamise osa). 

Juhataja R. P e n n o : Härra rahaminist
rilt on ettepanek, suurendada kulude suuren
damise osas töö-hoolekandeministeeriumi kor
raliste kulude eelarve alal: peatükk II — A, 
§ 15. Kultuuriline toetus — tervishoiu alal 
— Toetuseks Viljandi linna nakkus- ja sugu
haiguste haigemaja ehitamiskes Kr. 5.000.— 
võrra. 

L. J o h a n s o n (stp): Härra minister on 
ettepaneku teinud, korralisesse eelarvesse kanda 
Viljandi linna nakkushaiguste haigemaja ehi
tamiseks 5.000 krooni. Ühtlasi on vist ette
panek tehtud,kustutada teisest kohast 20.000kr. 
Kui härra minister oleks ettepaneku teinud, 
et see summa oleks olnud 15.000 krooni, 
siis see oleks enam-vähem põhjendatud olnud, 
aga 5.000 krooni ei ole kõnelemiseväärt. Kui 
võtate need kalkulatsioonid, mis Viljandi linna
valitsusel selle haigemaja ehituse juures on, 
siis näete, et ta enam toetust vajab. Nakkus
haiguste haigemaja ehitamisel peab omavalit
sus riigilt toetust saama. See on põhjendatud 
juba sellega, et riik on pannud selle kohustuse, 
nimelt nakkushaiguste arstimise, omavalit
suste peale, ja kui omavalitsuste tuluallikad 
pole korraldatud, selleks puudub vastav sea
dus, siis on loomulik, et kui omavalitsus neid 
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ülesandeid täita tahab, et ta peab siis riigi 
poole pöörama. Uus haigemaja on enam-vähem 
valmis, isegi haigeid on sees. Ta läheb maksma 
52.000. krooni, sissesead üle 20.000 krooni; 
kui nüüd määratakse ainult 5.000 krooni, siis 
on pandud Viljandi linn raskesse seisukorda 
ja ta ei saa neid töid lõpule viia. Sellepärast 
teen ettepaneku, see summa suurendada 15.000 
krooni võrra. Põhjendused on muidugi ka 
Vabariigi Valitsusel teada, sest need kanti 
ette eelarve-komisjonis. Eelarve-komisjon 
võttis selle summa vastu, võttis isegi vastu 
20.000 krooni. 

Töö-hoolekandeminister K. S o o n 
b e r g : Viljandi linnavalitsus on haigemaja 
ehitamiseks saanud eelarve korras seni kätte 
\y2 miljonit marka. Peale selle on 1928./ 
1929. aasta eelarves selleks otstarbeks 5.000 
krooni sees. Käesolevas 3. lisaeelarves oli 
valitsuse ettepanekus § 15. — kultuuriline 
toetus — all 5.000 krooni Viljandi haigemaja 
tarvis ette nähtud. Eelarve-komisjonis on 
juurde võetud 20.000 krooni. Vabariigi Valit
sus leiab võimaluse olevat anda sellele lisaks, 
mis § 15. all sisse võetud, veel 5.000 krooni. 
Seega on 3. lisaeelarves kokku Viljandi haige
maja ehitamiseks 10.000 krooni. Viljandi linna
peaga on selles asjas läbi räägitud ja sealt 
arvati, et kui 10.000 krooni lisaeelarve korras 
saadakse, siis nad rahuldatud oleksid. Neil 
põhjustel palun Riigikogu vastu võtta valitsuse 
ettepaneku — nimelt suurendada § 15-dat 
5.000 krooni võrra, kustutades § 5. 20.000 kr. 
Viljandi linn saaks seega haigemaja ehitami
seks kokku toetust 30.000 krooni, mis küllal
dane võiks olla. 

Rahaminister A. Tee t sov : Lugupee
tud Riigikogu liikmed! Ma tahaksin puudutada 
natuke seda moodust, kuidas meil eelarve 
kokkuseadmise juures teatavad summad läbi 
lähevad, mis raskendavad valitsuse tööd. Ni
melt on selle summa arutamise juures niisu
gune nähtus tekkinud: Viljandi linnapea lep
pis valitsusega kokku, et kui nad saavad mil
joni, siis saavad nad läbi. Valitsus võtab lisa
eelarvesse 500.000 ja 1928./1929. a. eelarvesse 
teine 500.000. Sellega oli linnapea päri. Nüüd 
aga tuleb linnapeal meelde, et on vähe, kat
sume juurde saada. Minnakse otsekohe eel-
arve-komisjoni, küsitakse seal juurde, ja 
seal lubatakse rohkem, kui nad ise soovivad. 
Niisugune kord igatahes ei ole valitsuse töö 
kergendamiseks, vaid raskendamiseks. (L. 
Johanson, stp: Mispärast siis valitsuse 
töö peab nii kerge olema?) Valitsuse töö 
peab kerge olema, et rahval hea elada oleks. 

Mina toonitan veel kord seda, et niisugusel 
juhtumisel võib tekkida niisugune nähtus, et 
hakatakse igaltpoolt küsima, küsitakse valit
suse käest, küsitakse eelarve-komisjoni käest 
ja küsitakse võib olla veel pleenumi käest 
juurde. Niiviisi ei saa riigi eelarvet kokku 
seada. Seal peab kindel kord olema. Selle
pärast arvab valitsus, et igatahes rohkem ei 
tohi lubada, kui nad ise ütlevad, et neil vaja 
on. Mina olen päris kindel, et kui meie neile 
ütleme, et siin on 5 miljonit, siis nad võta
vad selle ka vastu ja ehitavad ilusa haigemaja. 

Juhataja R. P e n n o : Rahaministrilt on 
ettepanek, töö-hoolekandeministeeriumi peat. 
II — A, § 15, kultuuriline toetus: tervishoiu 
alal—Toetuseks Viljandi linna nakkus-ja sugu
haiguste haigemaja ehitamiseks — suurendada 
5.000 krooni võrra. Rkl. Johansonilt on ette
panek, töö-hoolekandeministeeriumi pt. II — 
A, juurde lisada § 15-le 15.000 krooni. 

Asun rkl. Johanson'i ettepaneku hääleta
misele. (Hääletatakse.) Nähtava ena
musega on ettepanek tagasi lükatud. 

Asun rahaministri ettepaneku hääletami
sele. (Hääletatakse.) Nähtava enamusega 
on ettepanek vastu võetud. 

Hääletamisele tulevad suurendamise osas 
töö-hoolekandeministeeriumi korralised kulud 
ühes parandusega. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on suurendamise osas töö-
hoolekandeministeeriumi korralised 
kulud ühes parandusega vastu võe
tud. 

(Erakorralised kulud (suurendamise osa).) 

Juhataja R. P e n n o : Selle lisaeelarve 
osa kohta on esitatud järgmised ettepanekud: 

„Sisse võtta kulude suurendamise osas: 
erakorraliste kulude eelarve alal: siseminis
teerium. Peatükk I. — Administratiiv-osa-
kond. § 1. Maja ostmine Kr. 12.000.—". 

„Kustutada töö-hoolekandeministeeriumi 
erakorraliste kulude eelarve suurendamise alal: 
Peat. II — A, § 5. — Toetus Viljandi lin
navalitsusele nakkushaigemaja ehitamiseks 
Kr. 20.000.—". 

„Sisse võtta kulude suurendamise osas 
rahaministeeriumi erakorraliste kulude ope
ratsiooni fondide (B) eelarve alal: peat. I. 
Keskasutus. § 2. Elukorterite ehituslaen 
Kr. 100.000.—". 

«Suurendada kulude suurendamise osas: 
kaubandus-tööstusministeeriumi erakorraliste 
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kulude operatsiooni fondide (B) eelarve alal: 
peat. II, § 2. O./ü. -^Kodukäsitöö" osatähtede 
omandamine Kr. 20.000.—". 

L. J o h a n s o n (stp): Lisaeelarve nr. 3 
kulud on juba välja antud, ja kui seaduseelnõu 
vastu võetakse täna-homme, siis on see tagant 
järele suuremalt jaolt nende summade kinni
tamine. Vastu loodetakse lisaeelarve võtta 
L aprilliks ja vist sellepärast, et meil juba vana 
rahvakombe järgi on saanud harjumuseks 
1 • aprilliks teha ka nalja, mis vahel õige suuri 
laineid on löönud, nagu läinud aastal Naissaare 
petrooleumi ja nahvtaallikad. Nii on ka sel
lesse eelarvesse võetud tööpuuduse vastu võit
lemiseks 3.000 krooni. Ma arvan, et iga
üks, kes vähegi oskab ette kujutada ja kel vähegi 
üldpilti on meil valitsevast tööpuudusest, 
peab ütlema, et see summa ei ole siia küll 
tõsiselt võetud. Arvamine, nagu ei valitseks 
oieil tööpuudus, näib sealtpoolt tungima siia
poole (näitab paremalt poolt keskele). Üks 
keskrühma erakond leiab isegi oma ajalehes, 
nüs muidugi on ka valitsuse häälekandja tea
tud määral, et isegi Peipsi ääres ei olevat töö
puudust. Nii kirjutab see leht: „Näiteks 
leidub Peipsi ääres kalurite külasid, kus iga 
muud tööd peale kalapüüdmise just kui ala
väärtuslikuks ja mustaks peetakse, nõnda et 
kalurid lausa seletavad, neile olevat suu
reks Õnnetuseks, kui nad pidavat oma lapsi 
«orjaks müüma", see tähendab suveks sise
maale karja saatma! Maa teised elanikud ei 
näe sellest oma lastele mingit hädaohtu tule
vat, kui need mõneks kuuks karja lähevad, 
«orjaks müüakse". Nõndasamuti on siin 
külasid, kus inimesed ennem nälgivad, kui 
kala ei ole, aga ei lähe kaugemale tööle, kuigi 
suvel oleks tööd küllalt leida, ja teiste Peipsi 
külade elanikud, kus ei valitse nii kitsad vaa
ted, teenivadki enesele ülalpidamist väljas-
poolt tööga." Sellest kirjutusest on niipalju 
01ge, et tõesti üks osa peipsiäärsetest kaluri
test leiab suvel ajutist tööd ja ülespidamist 
isujal. Kõigil ei ole aga ka mujal tööd leida 
)a kõik ei saa kodust välja minna. Kes vähegi 
Peipsiäärset elu tunneb, peab ütlema, et Seal 
valitseb tõsine nälg, see ei ole alatoitlus. 
Ja nüüd öelda, et see nälg valitseb peipsi
äärsetes külades sellepärast, et inimesed ei 
taha mujale tööle minna, see on ebaõige ja 
südametunnistuseta. Tööd ei ole nii palju ja 
e i ole ka võimalik neid elanikke koloniseerida 
piujale. Seni on pandud suuri lootusi Peipsi 
ääres„Keskkalale", kuid nüüd valitsuse enese 
lehed teatavad, et „Keskkala" peale pandud 
lootused ei lähe täide. 

Kujutatagu ette, missuguses seisukorras peip
siäärsed elanikud tänavu ja praegu on. Need, 

kes on viibinud vähegi Peipsi ääres, need peaksid 
ometi siit ka tarvilikud järeldused tegema ja 
peaksid tunnistama, et siin on inimestega tege
mist, kuigi nad on teisest rahvusest, kuigi 
seal on suuremas osas Vene rahvusest koda
nikud, siiski on seal ikkagi tegemist Eesti 
kodanikkudega, kellele tuleb abi korraldada. 
Aga niisuguseid etteheiteid, et nad tööd teha 
ei taha, ja et kui tindikala ei ole, et nad siis 
parem nälgivad, niisuguseid etteheiteid ei 
tohi teha, see on lubamatu ja ülekohtune 
nende vastu, meie riigis selle kõige vaesema 
rahvaosa vastu. (J. Holberg, põl: Härra 
Johanson, see asi ei ole sugugi nii.) Kui, 
härra Holberg, Teie läbi ratsutasite korra 
Petserimaalt, siis olite lõbusas tujus... (Juha
taja R.Penno helistab.) Vabandage,härra 
minister, meil on keelatud ministreid nimepidi 
nimetada, mina olen seda kogemata teinud 
ja ma vabandan Teie ees, härra minister, ja 
edaspidi püüan ikka öelda härra minister. 

Nii et, kui härra minister siis, kui härra 
minister veel ei olnud härra minister, vaid oli 
härra Holberg, Petseris viibis, siis oli ta seal 
teiste ülesannetega ja väga lõbusas tujus, nagu 
väejuhataja olema peab, ja siis ei olnud... 
(Kaubandus-tööstusminister J. Hol
berg : Teie pole näinud, Teie lorisete 
lihtsalt.) 

Juhataja R. P e n n o : Härra kaubandus-
tööstusminister, ma palun sündmata sõnu 
mitte tarvitada. 

L. J o h a n s o n (stp): Siis muidugi Teie 
ei võinud näha Petserimaa elu, ja peipsiäärset 
elu ei tunne Teie ammugi. Ja mis nüüd härra 
minister mind austas selle ütelusega, see sõna 
küll ei ole võetud vanematekogu leksikoni, 
aga see on ministerlik. Härra minister tarvi
tas siin ühte sõna, mis leidub küll Viedemann'! 
sõnaraamatus, ma ei tea, kas ta uues Eesti 
Kirjanduse Seltsi väljaandes on, aga ma ütlen, 
et see on siiski ministerlik sõna. Aga see ei 
ütle veel, et härra minister tunneb peipsi
äärseid olusid. Peipsi ääres on viletsus ja selle 
viletsuse kõrvaldamiseks tuleb riigil samme 
astuda. Peale selle on tarvis toetust häda
vajalikult Aseri alevile. Aseris, nagu teada, 
olen sellele ka ennem tähelepanu juhtinud, 
on vabrik seismas ja inimestel on igasugune 
sissetulek ära jäänud. Nemad on näljas. 

Sellepärast teen ma ettepaneku, tööpuu
duse vastu võitlemise summat tõsta kuni 
10.000 kroonini. Seda on võimalik katta, 
nagu eelarve-komisjonis ettetoodud arvud ja 
andmed näitasid, korralistest tuludest, kui väl-
javeotollide vähendamiseks võtta 600.000 kr. 
asemel 593.000 krooni. Peale selle on seal 

25* 
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mitmesugused ülejäägid selle kustutuse läbi;, 
mis tehti Viljandi haigemaja juures, ja seda 
võiks kasutada. 

Ma loodan, et kaubandus-tööstusminister 
siiski, oma vahelhüüete ja avalduste peale vaa
tamata, seda summat toetab. 

Teedeminis ter A. K e r e m (fakt. märk.): 
Austatud Riigikogu liikmed! Asjaliku õien
dusena tahan ette kanda, et hädaabitöödeks 
ei ole mitte ainult 3.000 krooni ette nähtud,... 
(L. Johanson, stp: Mis hädaabitööd 
Tei lPeips i ääres ette on nähtud?)...vaid 
on ette nähtud üle 90.000 krooni. Need sum
mad on paigutatud vastavalt töö liikidele. 

Nii on teedeministeeriumi keskasutuse § 73. 
alla paigutatud 45.000 krooni, teedeministee
riumi erakorralises eelarves mitmesuguste tööde 
korraldamiseks on ette nähtud 30.000 krooni, 
riigi raudteevalitsus — peatükk II, mitme
sugused hädaabitööd 5.000 krooni ja mere
asjanduse peavalitsus — tööd sadamates — 
17.000 krooni. 

Kui need summad kokku võtame, siis 
saame hoopis teistsuguse summa, kui seda 
rkl. Johanson ette võis kanda. 

Kaubandus-tööstusminister J. Ho l 
b e r g : Mul oleks Johanson'i kaebuste ja nutu
laulude peale tähendada... 

Juhataja R. P e n n o : Härra minister, 
meil on Riigikogu liikmed. 

Kaubandus-tööstusminister J. H o l 
b e r g : Lugu on niisugune, et Peipsi kalameeste 
eest on püüdnud kaubandus-tööstusministee-
rium kogu aeg hoolitseda. Enne mind on 
minu eelkäijad nende eest hoolitsenud, et 
nende kaladele turgu leida, samuti on neile 
raha antud ja püügiriistu muretsetud. Ka 
„Keskkala" on saanud kaubandus-tööstus-
ministeeriumilt 2 miljonit marka. (Vahel-
hüüe L. Johanson'i, stp poolt.) Vaadake, 
nende Peipsi kalameestega on üldse väga raske 
asju ajada. Vahest olekski neile rohkem 
raha antud, kuid seal ei leidu ühtki usaldus-
väärilist kalameeste asutust või organisatsiooni, 
kellele raha anda. On ju loomulik, et ennem 
peab otsima usaldusväärilise organisatsiooni, 
kellele võib raha anda, ei saa ju valitsuseasu-
tus kergel käel riigi rahaga ümber käia ja üks
kõik kellele juhtub raha anda. (Segased 
vahelhüüded pahemalt poolt.) Meil 
peab olema kindlustus, et see antav raha 
kaduma ei lähe ja asjata ei kulutata. 

„Keskkala" jäi pankrotti. Temale anti 
ennem toetust tindikala operatsioonideks. 

Nagu teada ei õnnestunud mõned operatsioo
nid ja vekslid läksid temal protesti. Ka eba
õnnestus tindikala operatsioon Poolaga, sest 
siis puhkes Poolas mäss. Peale selle sai „Kesk-
kala" veel ühe vale pangatsheki 500.000 sxaru-
ses, mis osutus võltsituks. Kõige selle taga
järjel on „Keskkala" maksujõuetuks jäänud. 
Kui mina enne jõulut ministeeriumi juhtima 
asusin, siis tuli „Keskkalalt" palve, kas ei 
saaks temale toetust anda, mitte just päris 
toetusena, vaid laenuna. Meil sel ajal minis
teeriumis selleks summasid ei olnud, aga rää
kisin härra Riigivanemaga selle üle ja härra 
Riigivanem oli nõus „Keskkala" palvega, ja 
nii leidsimegi teatud summa „Keskkalale". 

Möödunud aastal sõlmisime Venemaaga 
tindikalade lepingu 10 tuhande puuda peale. 
Tänavu aastal uuendati seda lepingut. Hil
jem tuli ministeeriumile teade, ka kõnelesid 
mõned Riigikogu liikmed, kes seal pool liigu
vad, et kalapüük ja saak olla väike. Koman-
deerisin kohe mõned ametnikud koha peale, 
et oludes ise selgusele jõuda, kuidas tõesti siis 
saagiga lugu on. Selgus tõesti, et ühte vagunit 
valmistada ja ära anda, selleks oli tarvis neile 
anda 500.000 marka. Ja kui meie saime need 
rahaasjad korraldatud, siis tuli teade, et nüüd 
on tindid ära läinud, ei tea kuhu, kas Venemaa 
poole kaldale või mujale. 

Ka läinud aastal jäi just see leping täit- » 
mata sellepärast, et tindid ei olnud meie pool 
kaldal. (L. Johanson, stp: Kas elanikud 
selles süüdi on?) Ma ei ütle, et selles keegi 
süüdi on, vaid see on paratamatus ja siin ei 
tea, kuidas seda korraldada, siin ei saa ka kõige 
parema tahtmise juures midagi teha. 

Siis tahaksin ma tähendada härra Johan
sonile, et enne jõuluid võeti vastu hädaabi
tööde jaoks summa ka Petserimaal hädaabi
tööde korraldamiseks. Et seal seisukord 
halb on, seda meie ei salga, ja neil on raske 
endile sissetulekuid muretseda. Kuid meie 
oleme tahtnud seda parandada. Ei saa öelda, 
et see tahtmine oleks puudunud. Seda on püüd
nud parandada minu eelkäijad härrad Kor
nel ja Veberman, ja korra olime meie sunni
tud raha tagasi andma riigikassale. 

Siseminister J. H ü n e r s o n : Lugupee
tud Riigikogu liikmed. Rkl. Martna vaidles 
siin Toompeale maja ostmise vastu kõige
pealt selle põhjendusega, et sellega jällegi 
üks eramaja, kus kodanikud korterit saavad, 
langeb riigi kätte, asutus pannakse sisse ja 
üürilised peavad välja kolima. Kuid see ei 
ole põhjus. Ega siis riigiasutused lageda taeva 
all ei ole, nad on ka ikkagi kuskil korteris. 
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Küsimus seisab ainult selles, kas nad selles 
majas peavad olema või mõnes teises. Nii 
et selle läbi, kui Toompeal mõni maja riigi
asutuse alla võetakse, kortereid vähemaks ei 
jää, see maja, kus asutus praegu sees, saab 
vabaks, ning inimesed võivad sinna korterisse 
minna. Nii et eriliselt ei oleks siin midagi 
valitsusele ette heita. Kui üldiselt ollakse mõne 
vana majalogu ostmise vastu Toompeal, siis 
peab ütlema, et siin mitmel puhul on ostetud 
ja mitmel puhul sellest Riigikogus juttu olnud. 
See ei ole uus asi, vaid kõigile teada. Ja kui 
kokku võtame need summad, mis nende majade 
eest välja makstud, siis võime öelda, et see 
summa suur ei ole. (A. Oinas, stp: Kas 
ei saaks kokkuvõtet teada.) Mina ei 
ole seda kokkuvõtet teinud, minul ei ole and
meid käepärast olnud, kuid see on teada, et 
nende majade peale ei ole palju kulutatud. 
Igatahes ei oleks meil võimalik olnud nende sum
made eest, mis vanade majade eest makstud, 
uusi maju ehitada, vähemalt mitte nii palju, 
kuhu oleks võinud neid asutusi ära mahutada, 
mis vanades asuvad, see on nüüd täiesti kindel. 
Ka remontide eest on makstud. See on üks 
asi, ja teine asi on, mitme aasta jooksul on 
see sündinud. Nüüd on kord juba sellele sei
sukohale asutud, et koondada riigiasutused 
Toompeale, on sellekohane seadus välja antud, 
millel ka võib olla oma negatiivsed küljed on. 
Aga öelge, lugupeetud Riigikogu liikmed, 
kuhu meie kord välja jõuame, kui meie iga 
sammu peal suuna, mida kord võtnud oleme, 
muutma hakkame? Nii ei saa meie sammugi 
edasi ning paiskame kõik segi. Kui meie sea
duse välja anname, selle täitmise aga kõrvale 
jätame, siis vaarume sinna-tänna ja ometi 
ühelegi eesmärgile lähemale ei jõua. (A. Oi
nas, stp: Kui suur see krunt ja maja 
mahutus on?) Krunt on 290,38 ruutmeetrit 
ja selle hinnaks on arvatud 8,8 krooni ruut
meetrist. Tänava pool on paekivist kolme
kordne elumaja, kaetud katusekividega, 1294,53 
kantmeetrit. Hoovipealne paekivist kuur on 
katusekividega kaetud, 215,85 kantmeetrit. 
Meie teame, kuidas meil majadega ja nende 
tasuvusega lugu on, ja võib öelda, et käes
olevat maja pidada võib ja et riik selle läbi 
kahju ei saa. 

Rkl. Martna on niisuguse küsimuse kõne 
alla võtnud, et riigi hoonete ja asutuste kaitse
mise küsimus ei ole tähtis. Ta ei saanud aga 
muidu mööda sellest küsimusest, vaid tõi 
ette mõne juhtumise, mil puhul see tähtis 
võib olla. (M. Martna, stp: Toompea 
loss on ju see koht, mis kõigepealt vallu
tati.) No vaat, seal ta on, mis meie veel 
teistest majadest kõneleme! Niisugune mängi
mine võib vahest hädaohtlikuks minna. (M, 

Martna, stp: Seda nähti enne juba.) 
Ja võib olla, et sel korral ei olnud selle peale 
veel küllalt rõhku pandud, võib olla oldi 
selles tujus või mõtteviisis nagu härra Martna. 
Aga siiski pärast on ära nähtud, et asjalugu 
tõsine on. Ja nüüd on näha, et siin teataval 
viisil on hõlpsam kaitset teostada. Nüüd jääb 
järele üks pahe, nimelt see, et majade omanikud 
Toompeal kas ei ole meie riigi kodanikud või 
on vähemusrahvusest või mingisugusest endi
sest seisusest. Lugu on aga nii, et nad kord 
siin on olnud ja asunud ja väga raske on mine
vikuga praegusel ajal arvestada. (M. Martna 
stp: Tuleb neile vastu tulla ja neid 
vabastada.) Lugupeetud härra Martna, 
asjalugu on nii, et seda ei tule vastutulekuna 
võtta sellepärast, et eraomanikul on tarvis 
maja ära müüa, ja on leidunud kodanik, kes 
tahab selle maja ära osta, ainult sellepärast. 
(M. Martna, stp: Aha, meie tunneme 
neid mehi!) Nüüd on ostueesõiguse ärakasu
tamine riigi poolt. Nüüd peab riik seisukoha 
avaldama, kas ta kasutab ostueesõigust või 
laseb maja ära müüa. Ja valitsus, asja järele 
kaaludes, tuli otsusele, et on soodsam ostu
eesõigust kasutada, et jälle samm lähemale 
saada üldplaanile, mis kavatsetud on, et riigi
asutusi koondada Toompeale ja maja oma 
kätte saada. 

Kui meie vaatame Toom-Kooli tänavat, 
siis näeme, et ees nurga peäl on kaks maja 
eraisikute käes, kolmas maja, millest käesole
val korral jutt, ja järgmised kaks maja on riigi 
käes. Jääb järele nurga peäl Toom-Kooli maja. 
Toom-Kooli maja taga on riigi statistika kesk
büroo riigihoones. Teisi maju, mis on era
isikute käes, on ka pakutud müüa, nende eest 
on aga suurt hinda küsitud ja sellepärast ei 
ole valitsus sündsaks pidanud ostuettepane-
kuga esineda. Võib olla, et ükskord neid sood
samatel tingimustel osta saab. Aga igatahes 
on praegu kõnealloleva maja kõrval riigi
maja olemas, nõnda et selle maja juurdeost
misega avaneb pea võimalus maja laiendada 
ja suuremat asutust ära mahutada. Nagu ma 
tähendasin, on lugu niisugune, et kui tahetakse 
ministeeriume kokku tõmmata, siis meie nende 
ümberpaigutamise kohtadega välja ei tule. 
Kui me leiame niisuguse korteri, niisuguse 
paiga, kuhu neid üheskoos paigutada võiks, 
see võimaldaks kokku tõmmata. (M. J u h k a m, 
töer: Siin lossiplatsil on üks õige 
suur, pange sinna kaks). Lugupeetud 
Riigikogu liikmed! Kui teie selle maja vastu 
huvi tunnete, siis on peaasjalikult teie võimu
ses seda suurt maja ära kasutada, seda ka ela
tavaks teha ja sisse seada vastavalt sellele, 
milleks heaks arvatakse. Selle vastu meil 
midagi ei ole. (A. Oinas, stp: Kui vana 
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see maja on?) Hindamise kava on teede
ministeeriumi poolt kokku seatud ja sellel 
alal ei ole uuritud. (A. Oinas , stp: Kas 
ü m b e r e h i t a m i s t k a n n a t a b ? ) Kannatab 
küll. ( V a h e l h ü ü e A. Oina, stp p o o l t . ) 
Riigi seisukohalt ei ole sellel majal muud 
viga, kui et seal väikesed korterid on, mispärast 
sinna asutust paigutada ei saa. 

Sellepärast kordan valitsuse soovi, et 
Riigikogu siiski kindlaks jääks senistele põhi
mõtetele, mis seaduseteel määratud ja käes
oleval juhtumisel selle maja omandamise või
malikuks teeksid. 

Vaheaeg kell 19.30 min. — kell 19.50 min. 

V. G r i g o r j e v ( v n ) : Tocno^a HapoÄHbie 
AenyTaTbi! Be3pa6oTHbiM pbioaKaM y>Ke 
OAHO TO 6y.neT npHHTHO, 4TO O HHX TOBO-
pHJIH, BCnOMHHaJIH HX 6e,ncTBeHHoe MaTe-' 
pnajibHoe nojio>KeHHe. K cojKajieHHio, H 
AOJDKeH KOHcraTHpoBaTb, HTO Ha npOÄOJiHce-
HHH ceMH noApH^ JieTMHorne oö STOM roBopnT 
He HcxpeHHe; roBOpHT He noTOMy, HTOOH 
noMOMb HM, a noTOMy, MTOOM CKa3aTb pbi-
OaKaM O TOM, HTO Mbl 0 BaC TOBOpHJIH. 

A B TOM, MTO y pbioaKOB npH03epbH 
oe^CTBenHoe no;io>KeHHe — STO BceM H 
AaBHO H3BeCTHO. K COJKajieHHK), TaKoe 
TpyÄHoe nojiOÄeHHe pbioaKOB 6y,n,eT TO Tex 
nop , noKa 6y^eT HafimeH cooTBeTCTByiomHH 
pblHOK RJin CObITa MeCTHOÖ pblObl — CHeTKa, 
a Tor^a o HHX roBopHTb He npHÄeTCH, 
pbioaKH TO raa caMH oy^yT CHTH H OVÄVT 
xopouiHMH njiaTHJibmHKaMH A ÎH rocy,n,ap-
CTBa. To Toro » e BpeMeHH HM Ha^o no-
MoraTb He Ha c/iOBax, a Ha ziejie. 

B nepByio OMepeAb Ha^o H36aBHTb pbi-
oaKOB OT xojio^a, TaM coBepineHno HeT 
TonjiHBa. Me^K^y TCM HMeeTca xopouiHÖ 
TOp(J) y ÄepeBHH KpacHbie TopKH, fleqep-
CKoro ye3/i,a. TopcJ3HHoe OOJIOTO STO oqeHb 
CblpOe, MeCTHbIMH CHJiaMH H Cpê CTBaMH 
KyjibTHBHpoBaTb ero He BO3MO:>KHO. Heoo-
XOAHMO rocy^apCTBeHHan noMom,b, Tor.ua 
pblOaKH ÖVÄVT JKHTb B Tenjie — TOnJIHBO 
Oy^yT HMeTb. /JjIH 3T0F0 HeOOXO,flHMO 
opraHH3HpoBaTb oömecTBeHHbie paöoTbi. 
KpOMe Toro pwoaKH HVÄ,a,aioTCH B cooö-
meHHH. Uejibie COTHH .HBOPOB 0Tpe3aHbi 
OT MaTepHKa OOJIOTOM Ha paCCTOHHHH OKOJIO 
IV2 KH/ioMeTpa. Mepe3 STO ÖOJIOTO TaKÄe 
HeooxoÄHMO npOBecTH AOpory c noMombio 
rocy^apCTBa. KaK roBopnT HH)KeHepbi, 
BnojiHe BO3MO>KHO ycTpoHTb TaM /jopory. H 
TaK, rocno.ua HapoÄHbie npeÄcraBHTejiH, 
Ha .̂0 roBopHTb HcnpeHHe, a He ÄJIH Toro, 
MTOObl nOTOM TOBOpHTb, HTO Mbl 0 pblOa-
Kax roBOpH^H. 

L . J o h a n s o n (stp): Härra kaubandus
minister avaldas üllatava teate, et „Keskkala", 
kelle toetamise eest nii väga siin võideldi ja 
kellele suuri summasid nõuti, ja kui neid sum
masid ei tahetud anda, ilma et oleks kindlat 
kontrolli teostatud, ja selle juures arvestati 
„Keskkala" senise tegevusega, siis sai arvusta
jatele osaks kõige jämedam sõim ühes valit
suse lehes — nüüd see kuulus „Keskkala," kes 
pidi kõik need hädad kaotama ja kelle kaudu 
taheti seal tööd korraldada, see „Keskkala" 
on nüüd maksujõuetuks jäänud. See on üks 
külg. Aga härra kaubandusminister jättis 
ütlemata, missugune korraldus nüüd selle 
asemele astub, kuidas nüüd tahetakse neid 
suuri ülesandeid, mis „Keskkala" peal olid, 
täita? Härra minister lisas ka veel juurde, et 
Peipsi ääres puuduvad vastavad ühisused, 
puuduvad usaldusväärilised isikud, kelle 
kaudu võiks nüüd seal toetust anda. Aga 
Peipsi ääres igalpool on olemas omavalitsused, 
on vallavalitsused olemas. Nende kaudu võib 
ka ometi midagi teha. ( K a u b a n d u s - t ö ö s t u s -
m i n i s t e r J. H o l b e r g : K o r r a p r o o v i t i 
seda ja läks ha lvas t i . ) Aga mujal on ka 
halvasti läinud, niisuguseid juhtumisi on igal 
alal, kus kõik nii ei lähe, kuidas tarvis on, aga 
nii ei saa nende omavalitsuste vastu umbusal
dust ka üles näidata. 

Kolmandaks härra kaubandusminister üt
les, et ei ole ka praegu Peipsi Eesti vetes 
tinti olemas. Tähendab, igalpool on tühi koht, 
ei ole„Keskkala" enam, ei ole ühisusi, ei ole 
usaldusväärilisi inimesi, ei ole usaldusvääri-
lisi omavalitsusi ja nüüd ei ole ka enam tinte 
olemas. Aga rahvas on siiski seal olemas ... 
( K a u b a n d u s - t ö ö s t u s m i n i s t e r J. Ho l 
b e r g : Aga t i n t ei t u l e r ahva j u u r d e . ) 
Tint ei tule rahva juurde, ütleb härra kauban
dusminister, kas siis härra kaubandusminister 
teeb peipsiäärsete elanikkude elu ärarippuvaks 
tindist? Tähendab, kui tindiparved ka tule
val aastal ei tule, siis ei ole peipsiäärsetel 
elanikkudel eluõigust. Kui tinte ei ole, siis 
tuleb inimestele eluvõimalusi teisel teel kor
raldada. ( K a u b a n d u s - t ö ö s t u s m i n i s t e r 
J . H o l b e r g : M a ü t l e s in , mis t u l e b 
teha. ) Ega ma Teile, härra kaubandus-töös
tusminister, ei ole ette heitnud, vaid ma kõne
len terve valitsuse poole. Ühelt poolt tuleb 
kaubandus-tööstusminister ja seletab, et tinte 
ei olevat, teiselt poolt jälle teedeminister 
kõneleb hädaabitöödest, mida raudteedel tehak
se. Aga igaüks teab, et Peipsi ääres raudteed 
ei ole. ( V a h e l h ü ü e p a r e m a l t p o o l t : 
M a a n t e i d eh i t a t akse . ) Ja, seal on ometi 
väga suur vahe. (Vahelhüüe . ) Mina Pet
seri olusid ei tunne vaid kõnelen Peipsi 
äärest, nimelt Tartumaast. Tartumaal tehakse 
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maanteid, aga mitte peipsiäärsetes val
dades . 

Tähendab, on olemas tühi koht, aga teie 
ei näita, kuidas teie rahva elu korraldada taha
te, et ta välja ei sureks. Ta on praegugi välja
suremisel. Ega niiviisi ometi ei saa, et valitsus 
tuleb ja ütleb — vaadake, mis meie teeme, 
rahvas on olemas, olgu peale, jäägu sinna, aga 
tinte ei ole, — ja sellega on küsimus otsusta
tud. Ega siis tindikala ei ole ainuke eluallikas 
Eesti riigis. Kus üks eluvõimalus kokku kuivab, 
tuleb otsida teist. Ja vaadake, selleks ongi 
valitsus rahva eesotsas, et ta peab teid ja abinõu
ud otsima. (Kaubandus-tööstusminister 
J-Holberg: See on õigus! Aga teie 
tehke valitsuse tegevus kergemaks.) 
Kui valitsus ei saa, siis astugu ära! 

M. M a r t n a (stp): Austatud Riigikogu 
liikmed! Tahan ka sel puhul alla kriipsutada, 
mis ma juba enne olen öelnud: majade ost
mine võib tarvilik, võib praktiline ja kasulik 
°lla, ometi ei ole see riigi-politiliselt õige, sest 
et see ehituse- ja korterikitsikuse lahenda
mise politikat ei edenda vaid segab. Minis
teeriumid oleksid pidanud omale uusi maju 
ehitama, mis otstarbekohasemad oleksid ol-
uud. Härra minister kinnitab, et need on 
väikesed summad olnud, aga need summad 
lähevad kaduma. Me teame, et mõne maja 
ümberehitamine rohkem on maksma läinud, 
kui maja ostes maksis. (Vahelhüüe pare
malt poolt. — J. Teemant, põl: Mis 
maja ehitamine maksab?) Härra Riigi
vanem, vabandage, endine Riigivanem, Teie 
olete muidugi väga tark härra, aga sellega ei 
ütle mina, nagu oleks sellega kõik tarkus ära 
jaotatud. (Naer). Ühe asja poolest olen 
mina, kui sotsialist, siiski targem ja võin 
öelda, et maja ehitamine on homme kallim 
kui täna, tuleval aastal kallim kui tänudi. 
(J-Soots, põl: Härra Martna, miks 
Teie ise ei ehita?) Laske, härra kindral, 
see olla, see on teine asi, kas ma ehitan või 
ei ehita; mind ei huvita Teie ehitused sugugi, 
mul on ükskõik, kas kindral Soots ehitab maju 
või ei ehita. Ma* kõnelen ehitamise- ja korteri-
Politikast üldse. Meie valitsustel ei ole 10 
aasta jooksul ehituse- ja korteri lahendamise 
Politikat olnud. Majade ostmisega on aga 
valitsus väikese sõrmeotsa kuradile andnud ja 
see tõmbab nüüd terve keha enesele. See on 
tagajärg, mis valitsus on kümne aasta eest 
kavatsenud. Härra minister tähendab, et 
meil on seadus, mis aga õige nõrk vabandus on. 
Kui meie oleme halva seaduse teinud, siis 
võime seda muuta ja parema teha, sest ega 
seadus Issandast Jumalast tulnud ei ole. 
(Kaubandus-tööstusminister J. Hol

berg: Härra Martna, oleme ja elame 
siin ühes niisuguses majas. Teie 
peaksite teadma, kui hea seal elada 
on.) Härra minister, ega Teile ei või seda 
pahaks panna, ma ei ela enam 4 kuud riigi 
majas ja sellepärast ei või härra Tonkman ega 
Laarman mulle enam etteheiteid teha, et ma 
riigi katuse all elan! (Kaubandus - töös 
tusminister J. Holberg: 18G mi l jon i t 
on majadesse pandud .—J. Soots, põl: 
Ega siis hoovi peal maja ei olnud 
veel. — Vahelhüüe paremalt poolt.) 
Et hoovipealne maja halvasti ehitatud, see 
on kindel, ja on kindel ka see, et maja ehita
mise juhatajaks oli üks koolitatud mees, nagu 
teie liider härra Päts meile soovitas. Ta ehitas 
aga väga halva maja. See ei kuulu aga siia. 

Ma olen maja ostmise vastu põhjustel, 
mis ma juba ütlesin. Ütlen veel ühte: härra 
Teemant arvas, et kui ma Riigivanemaks hak
kaksin, siis parandaksin asja. Ma ütlen, et 
ma seda ei saa teha. Neid maju ei saa kuidagi 
viisi edasi müüa. Seda ei saä tagasi teha ei sot
sialist, ei kommunist ega keegi muu. 

Juhataja R . P e n n o : Hääletamisele 
tuleb siseministri ettepanek. (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek 
vastu võetud. 

Hääletamisele tuleb rahaministri ettepanek: 
kustutada töö-hoolekandeministeeriumi era
korraliste kulude eelarve suurendamise alal: 
peatükk II — A, § 5. Toetus Viljandi linna
valitsusele nakkushaigemaja ehitamiseks Kr. 
20.000.—. (L. Johanson, stp: Näete, 
maja läks kohe haamri alla.) (Hääle
tatakse.) Nähtava enamusega on ette
panek vastu võetud. 

Hääletamisele tuleb rahaministri ettepanek, 
sisse võtta kulude suurendamise osas: era
korraliste kulude rahaministeeriumi operat
siooni fondide (B) eelarve alal: peatukk I, 
Keskasutus. § 2. Elukorterite ehituselaen 
100.000 kr. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on ettepanek vastu võe
tud. 

Hääletamisele tuleb rahaministri ettepanek, 
suurendada kulude suurendamise osas kau-
bandus-tööstusministeeriumi erakorraliste ku
lude operatsiooni fondide (B) eelarve alal: 
peatükk II. Kaubandusosakond. § 2. O./ü. 
„Kodukäsitöö" osatähtede omandamine 
20.000 krooni. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on ettepanek vastu võe
tud. 
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Hääletamisele tuleb rkl. Johansoni ette
panek, töö-hoolekandeministeerium, peatükk 
III. Töökaitse ja sotsiaalkindlustuse valit
sus. A. Keskasutus. § 2. Tööpuuduse 
vastu võitlemiseks lisaeelarves ettenähtud 3.000 
kr. asemele võtta 10.000 kr. (Hääletatakse.) 
Ettepaneku poolt on 29 häält, vastu 37 häält, 
seega on ettepanek tagasi lükatud. 

Panen hääletamisele suurendamise osas 
erakorralised kulud ühes vastuvõetud paran
dustega. (Hääletatakse.) Nähtava ena
musega on suurendamise osas era
korralised kulud ühes parandustega 
vastu võetud. 

(Aruandja kohale asub aruandja J. Lai
doner.) 

(Korralised tulud (tulude vähendamise 
osa).) 

Juhataja R . P e n n o : Selle lisa-eelarve 
osa kohta on ettepanek rahaministrilt, vähen
dada korraliste tulude eelarvet vähendamise 
osas: peatükk XIX, § 3. Mitmesuguste varan
duste müük Kr. 5.000.—. 

Siseministrilt on ettepanek, vähendada 
korraliste tulude eelarvet vähendamise osas: 
peatükk XIX, § 3. Mitmesuguste varanduste 
müük Kr. 12.000 võrra. 

Rkl. Johansonilt on ettepanek, korrali
sed tulud — vähendamine. Peatükk X. Tol
lid. § 2. Väljaveotoll võtta Kr. 600.000.— 
asemele Kr. 593.000.—. 

Panen hääletamisele rkl. Johansoni ette
paneku. (Hääletatakse.) Nähtava ena
musega on ettepanek tagasi lükatud. 

Hääletamisele tuleb rahaministri ettepa
nek. (Hääletatakse.) Nähtava enamusega 
on ettepanek vastu võetud. 

Hääletamisele tuleb siseministri ettepanek. 
(Hääletatakse.) Nähtava enamusega on 
ettepanek vastu võetud. 

Panen vähendamise osas hääletamisele 
korralised tulud ühes vastuvõetud parandus
tega. (Hääletatakse.) Nähtava enamu
sega on vähendamise osas korralised 
tulud ühes parandustega vastu võe
tud. 

Suurendamise osas võetakse näh-* 
tava enamusega muutmata vastu 
korralised ja erakorralised tulud. 

Aruandja J. L a i d o n e r (loeb): Käes
olev lisaeelarve hakkab maksma ühes tema 
vastuvõtmisega. 

Riigikontrolör J. Z i m m e r m a n : 
Minu arvates ei ole võimalik lisaeelarvet maksma 
panna tema vastuvõtmisega. Seda ettepanekut 
peab muutma nii, et seadus hakkab maksma 
tema avaldamisega. Muidu võib kujuneda 
sarnane seisukord, et homme saadab rahami
nister orderi riigikontrolli ja nõuab, et riigi
kontroll oma nõusoleku annaks krediidi ava
miseks. Mis siis tuleb? Siis peab ametnik siia 
tulema ja kontroleerima, kas on niisugune 
seadus olemas. Muidugi sarnast seadust ei 
ole veel, on alles olemas stenogrammid, mida 
masinapreili on kirjutanud, seal puuduvad 
parandused, puuduvad juhatuse liikmete all
kirjad, ühesõnaga, puudub täiesti dokument, 
mille alusel riigikontroll võiks krediidi ava
miseks nõusoleku anda. Panen ette, see osa 
järgmiselt vastu võtta: „Käesolev lisaeelarve 
hakkab maksma tema avaldamisega." 

Riigivanem J. T õ n i s s o n : Austatud 
Riigikogu liikmed! Praegu on olukord nii
sugune, et meil tahetakse kõiki seadusi täitma 
hakata Riigi Teatajas ilmumise järele. Kui
das see praegustes oludes ligemal ajal võimalik 
on, seda ei tea ma täna öelda. (K. Ast, stp: 
Härra Riigivanem, lubage, et ma 
Teile pärast koosolekut ütlen, kuidas 
seda võib teha.) Võib olla, kuidagi viisi 
sellega hakkama saab — Vabariigi Valitsus 
mobiliseerib end; oskan ka laduda ja ühisel 
jõul laome selle lisaeelarve ära. Valitsusel peab 
aga võimalus olema selle lisaeelarve põhjal 
summasid juba enne 1. aprilli kasutada. 
Sellepärast võetagu see eelarve-osa nii vastu, 
nagu ta esitatud ja nagu see arvatakse põhi
seadusega kokkukõlas olevat. Kui valitsus aga 
ei saa neid krediite kasutada, jätab ta endale 
vabaduse tarbekorral veel kord esineda muuda-
tus-ettepanekuga. 

Aruandja J. L a i d o n e r (lõpusõna): Mi
na kui aruandja pean tunnistama, et eelarve
komisjonis see paragrahv ülepea arutamisel 
ei olnud ja seal selle peale tähelepanu ei juhi
tud. Isiklikult arvan, et see täiesti loomuvas
tane on, kui seaduse maksma paneme, ilma et 
selle avaldame. Seda olen ma toonitanud juba 
3 aastat tagasi, aga Riigikogus on seni oldud 
teises arvamises ja on öeldud, et niisuguse 
klauseliga võib seadust maksma panna. Aga pä
rast seda, kui lugupeetud riigikontrolör arvas, 
et see võimata on, siis lükati üks niisugune et
tepanek tagasi. Toonitan veel kord, et minu ar
vates ei saa kuidagi seadust maksma panna, kui 
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ta ei ole avaldatud. (Vahelhüüe.) Avaldada 
võite igal viisil. Teie võite välja kuulutada 
telegrahvi teel, võite seda teha siit kantslist, 
ükskõik mil viisil, ainult avaldama peab. 
Kuid tähendan, et see on minu isiklik arva
mine, eelarve-komisjonis seda küsimust ei 
ole arutatud. 

Juhataja R. P e n n o : Ettepanek on 
tehtud, lõpuosa järgmiselt vastu võtta: „Käes-
olev lisaeelarve hakkab maksma tema avalda
misega." 

Ma tähendan, et siin ei ole öeldud, et see 
peab olema avaldatud Riigi Teatajas. 

O. G u s t a v s o n (stp) (hääl. mot.): 
Siin tahetakse ühte halbtust kõrvaldada teise, 
veel suuremaga. 

Vastav paragrahv põhiseaduses ütleb, et 
kui seadus peab maksma hakkama enne küm
met päeva pärast avaldamist Riigi Teatajas, 
siis peab seaduseelnõus olema nimetatud väl
jakuulutamise kord ja tähtaeg. Tehtud ette
panekus ei ole aga midagi lausutud väljakuu
lutamise korrast. Sellepärast on see formulat
sioon õnnetu. 

Vastuvõttu väärib riigikontrolöri ettepa
nek:.... hakkab maksma avaldamisega Riigi 
Teatajas. 

Riigivanem J. Tõn i s son : Austatud 
Riigikogu liikmed! Siin on lugu nõnda: kui 
meil jääb harilik kord maksma, mille järgi meie 
seadused maksvaks saavad 10 päeva pärast 
Riigi Teatajas avaldamist, siis võtame selle 
arvestamise alla päevade järgi: täna on meil 
23. märts, kui tahame ruttu teha, siis enne hom
set päeva ei saa avaldada; 10 päeva peab oota
ma. Kuidas siis saab käesolevat seadust enne 
1. aprilli teostada? Põhiseaduse § 54. ütleb: 
Kui seaduses eneses muud korda ja tähtaega 
ei ole ette nähtud, hakkab ta maksma 10. päeval 
pärast avaldamist Riigi Teatajas. Teie 
tahate nõnda määrata, et seadus hakkab maks
ma pärast avaldamist. (O. Gustavson, stp: 
Hakkab maksma se l les t momendis t , 
kui Riigi Tea ta jas on ava lda tud . ) 
Siis peate ütlema, — tema avaldamise päevast. 
Kui teie seda ei ütle, jääb maksma harilik kord 
ja meie ei saa seadust teostada. See oleks aga 
täielik formalism. Kui tahate seaduse ikka selle 
külge köita, et ta enne Riigi Teatajas peab aval
dama, siis olete mõnikord ometi sunnitud sel
lest korrast mööda minema, ja siis ei ole teil 
mingisugust korda. Kui Riigikogu on mitmel 
korral seadused vastuvõtnud märkusega, et need 
maksma pannakse enne Riigi Teatajas avalda
mist, siis oleks praegusel korral olemas juhus, 
kus selle korra järgi võiks käia. Just nüüd-—igal 

juhtumisel mingisugust eriti kindlat korda 
välja arendama hakata on minu arvates üle
arune, kuigi sellepärast ei hakka vaidlema. 

Juhataja R . P e n n o : Teatan, et riigi
kontrolör on täiendanud oma ettepanekut sõna
dega: „Riigi Teatajas". 

O. G u s t a v s o n (stp) (fakt. märk.): 
Faktilise märkusena tahaksin tähendada nii
palju, et vahe selle vahel, mis põhiseaduse § 54. 
ette näeb, ja selle vahel, mis riigikontrolöri 
ettepanekust järgneb, on siiski olemas. Põhi
seaduses on öeldud, et seadus hakkab normaal
selt maksma 10 päeva pärast avaldamist Riigi 
Teatajas. See tähtaeg on tarvilik selleks, et 
kodanikkudel oleks võimalus 10 päeva jooksul 
tutvuneda seadusega. Riigikontrolöri ette
paneku järgi hakkab aga käesolev seadus maks
ma otsekohe avaldamisega Riigi Teatajas. 
Järelikult on võidetud 10 päeva, vastu võttes 
riigikontrolöri ettepaneku. 

Juhataja R. P e n n o : Panen hääleta
misele lõpuosa lisaeelarve maksmahakkamise 
kohta riigikontrolöri poolt esitatud kujul. 
(Hääletatakse.) Nähtava enamusega 
on see lisaeelarve osa vastu võetud. 

Lisa nr. 1 1927./28. a. ku lude ja tu
lude l i saee la rve nr. 3 j u u r d e võetakse 
nähtava enamusega muutmata vastu. 

4. Eesti vaba- Eelarve-komisjoni 
riigi kulude ja aruandja J. L a i d o n e r , 
tulude eelarve (Haridusministeeriumi kor-
1928./1929. aas- ralised kulud. Vaata lisa 
taks - U l u g e - nr. 3, Ihk. 5—6.) 

misel. 

P. B a r a n i n (vn): Tocno^a ÄenyTaTbi! 
no;ib3yflCb npaBOM KPHTHKH AeöcTBHH npa-
BHTejibCTBa, 5i no3BOjno ceõe Ha HecKOJibKO 
MHHVT 3a^ep)KaTb Baiue BHHMaHHe, q-roöbi 
BbicKa3aTb HecKOJibKO 3aMeqaHHH o ÄeHTejib-
HOCTH MHHHcrepCTBa HapoAHoro npocBe-
meHHH. 

ZleHCTBHH MHHHcrepCTBa HapOÄHoro npo-
cBemeHHH, B OTHOiueHHH pyccKoro MeHb-
IIIHHCTBa, B HeKOTOpblX GJIVMaHX HOCHT OT-
pHijaTejibHbiH xapaKTep. B no^Bep^^eHHe 
ci<a3aHHoro npHBCny HecKOJibKO (J)aKTOB, 
pHcyiomHx OOJIHK MHHHCTepcKoro 6e3pa3-
JIHHH5I K 3aKOHHbIM TpeOOBaHHHM MeHblUHH-
CTBeHHoro HacejieHHH. 

j^Ba roÄa TOMy Ha3a,n B ^epeBHe Hjib-
KHHO H <£>HTHHKa obijia nocrpoeHa HOBaa 
uiKOJia. JXo ÄHTejieH yxasaHHbix aepeBeHb 
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ÄOIIUIH cBeAeHHH, HTO npenoÄSBaHHe BO BHOBb 
OTKpbiBaeMoft uiKOJie oy^eT BBe^eHo Ha 
(J)HHCKOM H3biKe. B pyccKyio qbpaKUHK) no 
ceiviy Bonpocy nocTynHJio xoAaTaftcTBO o 
npHHHTHH UiarOB n p e ^ MHHHCTepCTBOM Ha-
poÄHoro npocBemeHHH o BBeneHHH npeno-
AaBaHHH Ha pyccKOM H3biKe, B3aMeH npezt-
nojiaraiomerocH qbHHCKoro. TaK Kai< y 
pyCCKOÖ (J)paKUHH OTCVTCTBOBaJIH TOHHbie 
CBeÄeHHH o cocTaBe HacejieHHH zcaHHbix 
MecTHOdeH no HannoHajibHOcrsiM, TO no 
npe/yiojKeHHio (J)paKHHH Ha MecTe 6bL7ia 
ycTpoeHa aHKeTa H onpoineHbi pOAHTejiH 
Bcex jxerePL niKOJibHoro B03pacia. AHKeTa 
obuia npoH3BeÄeHa c coOjnoÄeHHeM Bcex 
4)opMajibHOCTeö H pe3yjibTaT ee nojiyHHjicn 
nopa3HTejibHbift. 3a npeno,n;aBaHHe Ha pyc-
CKOM H3biKe BbicKa3ajiocb 234 qejiOBeK, 
Ha 3CTOHCKOM 15 qeJIOBCK, H Ha (|)HH-
CKOM — 6 qejiOBeK. 3TSL aHKeTa 6bma 
npeÄCTaBjieHa MHHncrepcTBy c COOTBCT-
CTByiomHM xoÄaTaficTBOM. Pe3yjibTaT xoÄa-
TaftcTBa no/ryqHJiCH H3yMHTejibHbiH. M H H H -
CTepCTBO npe^nncaj io BBCCTH upeno^aBaHne 
Ha (J3HHCKOM H3bIKe. 

HeM pyKOBO^CTBOBajiocb MHHHcrepcTBO, 
OTra^aTb Hpe3BbmaÖH0 TpyAHO. O Ä H O jrauib 
HCHO: c onpeÄejieHHO BbipaÄeHHbiM >Kejia-
HHeM HacejieHHH OHO He no>Ke^a^o c^HTaTb-
CH H nocTynHJio BonpeKH cyÄboaM, Hanepe-
KOp CTHXHH, HO nO CBOeMy yCMOTpeHHK). 
(M. J u h k a m , töer : M i l l a l s e e o t s u s 
o l i?) 2 r o ^ a TOMy Ha3aA. 

Bo qbpaKijHK) ÄO cero BpeMeHH CbinnTCH 
majioobi c MecTa H xoAaTaöcTBa o 3anjHTe 
B 3TOM BOnpOCe, HO, K COKaJieHHK) (J)paKL],HH 
6e3CH«zibHa 3acraBHTb MHHHcrepcTBO no-
HHTb HTO nH(J)pa 234 (HHCJIO BbICKa3aBIHHXCH 
3a pyccKHft H 3 H K ) oojibine, qeM n,H(|)pa 6 
(BbICKa3aBUIHXCH 3a (|)HHCKHH H3bIK). 

XtenyTaT KVPHHHCKHH ÄJIH BbmcHeHHH 
cero Bonpoca e3,HHJi Ha MecTO H MOÄCT npeA-
CTaBHTb BaM e m e oojiee noApoOHbiö MaTe-
pnaji. 

JXajibuie. B OÄHOÖ H3 npHMVÄCKHX 
UJKOJI, B Äep. KojibKH, B HaqajibHofi uiKOjie 
c pyccKHM H3HKOM npeno,n,aBaHHH OKa3ajiocb 
6 yqeHHKOB-acTOHneB. npnneM, STH yqeHH-
KH OKa3ajiHCb pa3MemeHHbiMH no 1 H 2 yqe-
HHKa B KJiaCCe. H, BOT, MHHHCTepCTBO 
yMy^pHJiocb npeAnncaTb, MTOOH C STHMH 
yqeHHKaMH BejiHCb napajmejibHbie 3aH5rrasi 
Ha 3CT0HCK0M H3biKe. KaK H y>Ke CKa3aji, 
STH 6 yqeHHKOB pa3MeuieHbi no BceM Kjiac-
caM, TO H napajuiejibHbie 3aHHTHsi ÄOJIJKHM 
HATH BO Bcex Kjiaccax. H ue CTaji OM BO3-
pa>KaTb, 3CJIH 3TH 6 yqeHHKOB obum BbiAe-
jieHbi B OT^e«7ibHyK) rpynny , XOTH H HeT 
3aKOHHbix ocHOBaHHŽ wa 3Toro, H 3aBe,ny-

IOIUHH uiKOJioft, oy^yqH 3CTOHueM no nponc-
XO>K,HeHHK), BeJI C HHMH 3aHHTHH OTÄeJIbHO. 
TaKan nocfaHOBKa Äejia He Hapyniajia 6u 
o o m e r o xo^a 3aHHTHÖ H ne OTHHMa^a BpeMH 
OT ocTajibHbix 40 qejiOBeK CHAHU;HX B K^ac-
ce. H o Korjxa napaji^ejibHbin 3aHHTHH Be-
ÄyTCH c 2-MH wm 1 yqeHHKOM, a 40 ROJI-
Ä H H CH^eTb H yniaMH xjionaTb, TaKyio no-
CTaHOBKy nena, H yõeÄ^eH, HH OAHH n e ^ a r o r 
He OÄOopHT. H ecjiH, TeM He MeHee, MHHM-
CTepcKHe neAarorHHauijin TaKyio nocTaHOBKy 
Aejia ÄonycTHMOft, TO, no MoeMy MHCHHK), 
OHH npoHBHjiH 3Äecb TaKoe ycep^ne , KOTOpoe 
ci<opee obuio obi K jinny MHHHCTepcTBy 
BHyTpeHHbix Aeji, HO He MHHHCTepcTBy Ha-
pOAHoro npocBemeHHH. 

3aTeM, H Heo^HOKpaTHO 3,a,ecb yKa3bi-
Baji Ha He cooTBeTCTByiomyK) pejiHrH03HbiM 
B03peHHHM crapooopHÄueB nocTaHOBKy npe-
noAaBaHHH 3aKOHa BO>KHH. I lo STOiviy 
Bonpocy B MHHHCTepCTBe Heo^HOKpaTHO no-
AaBajincb xo^aTancTBa, HO Bce STH xoAa-
TaficTBa ocra/iHCb TOJIOCOM Bonniomero B 
nycTbme. H He oy^y npnBOAHTb 3Aecb no-
ApOOHOCTefi 3THX XOAaTaHCTB, HO CKa>Ky, 
qTO npn Haineft niHpOKoft KOHCTHTynHH Ta-
Koe OTHOiueHHe K oojibHOMy Bonpocy — 
6ojiee MeM He HOHHTHO. ( M . J u h k a m 3 

töer : O m a d v i t s a d p e k s a v a d ! ) H e o o -
XOÄHMO nOMHHTb, 4T0 pejIHrH03HaH OOJiaCTb 
B napOAHOÖ Ayuie OTHOCHTCH K qwcjiy TaKnx, 
c KOTopbiMH Hy>KHO ocooo 6epe>KHO oopa-
maTbCH. H H rocyAapCTBO, HH e ro MHHOBHHKH 
He ROJixmhi AonycKaTb B CBOHX neöcTBHHx 
HHqero TaKoro, HTO Mor^o O H Bbi3BaTb ^a>Ke 
Majieömee ymeM^eHHe HJIH ocKOpojieHne pe-
JIHrH03HbIX qyBCTB. 

nOBTOpHK), B 3T0H OÖJiaCTH Mbl AO^ÄHbl 
ObITb OCOOeHHO OCTOpOÄHbl. 3AeCb Mbl Ha-
TajiKHBaeMCH Ha caMyio cKOJib3Kyio no^By 
MR B3aHMHbix pa3HorjiacHÖ, He^opasyMe-
HHÖ H OOHÄ. 

O^naKO, B ÄeflcTBHHX MHHHcrepCTBa Ha-
pOÄHoro npocBemeHHH H 3Aecb ecTb OTPH-
uaTejibHbie CTOPOHM. 

MHHHCTepcTBy npeKpaCHO H3BeCTHO, MTO 
no BceMy npHMy^bio, IleqepcKOMy Kpaio H 
npHHapOBbio pyccKoe HacejieHne npa3jXHyeT 
npa3ÄHHKH no crapoMy CTHJHO. BnojiHe 
ecTecTBeHHo, B STH ÄHH jitm B mnojiy He 
HBJIHIOTCH. 3a Henocenj,eHHe AeTbMH LUKOJIH 
pOÄHTejiH HX noABepraioTca mTpa<|)y. M H -
HHCTepcTBO 7Ke H noABeAOMCTBeHHbie einy 
opraHbi o3a6oqeHbi TeM, MTOOH 3a npa3A-
HHHHbie nponycKH niTpa(J)bi HajiarajiHCb B 
ycH^eHHOM pa3Mepe. 

H e Äajibme, KaK 2 HeAejiH TOMy Ha3aA, 
MHe npHuiJiocb MHTaTb unpKy^Hp K)pbeB-
CKoro ye3AHoro uiKOJibHoro ynpaBJieHHH, B 
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KOTOPOM npe^nHCbiBaeTCH: 3a HenocemeHHe 
UIKOJIH B npa3ÄHHKH no crap. CTHJIK) iiiTpa-
$OBaTb no 20 MK. BMecro oobmHbie 2—3 
MapoK. (M. J u h k a m , töer: T ä i t s a õige!) 
Ilo BaineMy npaBHJibHO, a no MoeMy e^Ba-
JiH. BnqjiHe IIOHHTHO, HTO ceMHKpaTHbiM 
noBbimeHneM uiTpa(f)a >KejiaiOT BO3Ä6HCTBO-
BaTb Ha ncnxojiorHK) 3K0H0MnqecKH cjiaooro 
HacejieHHH. ÜOCMOTPHM, HTO STHM* ÄOCTH-
raeTCH B ÄeöcTBHTejibHOCTH. 

B Hapo^e co3ÄaeTca auibHoe o3Jio6jie-
Hne npoTHB yqHTejibCKoro nepcoHajia. yqn-
Te^H npe^CTaiOT npen HacejieHneM B pojin 
ÄOHOCHHKOB H BparoB pejiHrnn. Mem^y 
poja,HTejiHMH yHam,HxcH H yqaiu,HMH co3,n,a-
IOTCH coBepmeHHO HenonycTHMbie OTHome-
HHH. PaooTa no BOcnnTaHHio lOHomecTBa 
ÄJIH npenoAaBaTejieft qpe3BbmaHHO OCJIOTK-
HaeTCH, H6O OTHomeHHH pOÄHTejiefi K npe-
no^aBaiejibCKOMy nepcoHajry nepe/iaiOTCH 
HeBOJibHO H ynaiuHMCH. BOT, BaM pe3yjib-
TaTbl B03iieHCTBHH. OraHOBHTCH Mpe3BbI-
naHHO rpycTHo H ,n,oca,ziHO, MTO Taxoe He-
HopMajibHoe nojiOÄeHne HCKyccTBeHHO co3-
ÄaeTCH caMHM >Ke MHHHCTepCTBOM HapoAHoro 
npocBemeHHH, ÄO cero BpeMeHH He MorymHM 
nOHHTb, HTO MeTOÄbI nO^OOHblX ÄeÖCTBHÖ 
ycTapejin, mo OT HHX HVÄHO OTKa3aTbcn, 
4T0 nOJIHTHKa MHHHCTepCTBa HapOÄHoro 
npocBemeHHH ÄOJDKHa obiTb Bcenejio Ha-
npaBjieHa no nyTH npocBemeHHH Macc, a He 
no nyra õopbobi c HX pejiHrH03HbiMH B03-
peHHHMH. nocjieÄHHH nyTb CKOpee MomeT 
npHHecTH BpeÄ, neM nojib3y npocBemeHHio. 
Ha^, 3THM BOnpOCOM MHHHCTepCTBy Hy>KHO 
cepbe3Ho no^yiviaTb. 

E. K i n k (stp): «Draamastuudio"teatrikoo
lile on eelarves võetud 2.000 krooni. See summa 
on kooli normaalseks tegevuseks hädavajalik 
peale teiste toetuste, mis ta saab. Teatrikool 
on töötanud juba mitmeid aastaid, mitu lendu 
õpilasi on välja lastud, kellest osa praegu 
teistes teatrites töötab. Teatrikooli tarvilik
kust on tunnustanud ka valitsus, mida muu 
seas tõendab see, et tal toetus on eelarves. 
Kuid kool on sattunud väga raskesse seisu
korda selle tõttu, et tegevusaastate jooksul 
on kogunud palju võlgu. Ma ei tee ettepane
kut, suurendada toetust teatrile, küll aga teatri
koolile. Et kooli võlad on üle 6.000 krooni, 
seal hulgas lektoritele, õppejõududele üle 
2 tuhande krooni ja mitmesugustele asutus
tele ligi tuhat krooni. Oma tegelased ja teatri
kooli ülalpidajad inimesed on omast tas
kust maksnud ligi 3 tuhat krooni, umbes 
sama palju on nad maksnud teatrile juurde. 
Ei ole ühtki teatrit ega õppeasutust meil Ees

tis, kus tegelased ise oma taskust maksaksid. 
Siin on seda tehtud. 

Teen ettepaneku, suurendada teatrikoolile 
toetust 3.000 krooni võrra eelmiste aastate 
puudujääkide katteks. Eriti hädavajalik on 
see toetus praegu, kus need inimesed, eriti 
üks neist, kes oma raha sinna sisse pannud, 
võimatu raskesse seisukorda on sattunud. 
Peale selle tuleb asutusel ka lektoritele palgad 
välja maksta. Selles asutuses on juba üks 
inimene tiisikusesse haigeks jäänud ja sur
nud. Praegu on selle asutuse juhataja pere
konnas tiisikus. Ma loodan, et mu ettepanek 
vastu võetakse. See toetus on hädavajalik 
koolile, nii nagu ka kool on vajalik, kus üldse 
ei ole meil Eestis kuigi palju vastava eelhari
dusega teatrijõude. Ja sellest koolist, kordan 
veel, on mitmed head jõud välja tulnud. Ma 
loodan, et kui samas sihis edasi töötatakse, 
laiutamise peale välja ei minda, siis neid jõude 
veelgi tuleb. See on meie teatrielus hädavajalik 
asutus ja seda tuleb toetada. Teistes õppeasu
tustes, mitte üksi üldhariduslikkudes õppe
asutustes, vaid ka kutsekoolides, makstakse 
palgad riigi poolt. See on sisuliselt ka kutse
kool, sest ta valmistab ette jõudusid teatri
tele, asutustele, keda riik suurte summadega 
toetab. Sellepärast ei tule sellele õppeasutu
sele toetust keelda, vaid tuleb seda lubada. 

J u h a t a j a R. P e n n o : Rkl. Kingult on 
2 ettepanekut: 1) haridusministeeriumi korra
liste kulude eelarves, teaduse ja kunsti pea
valitsus ptk. I I I , § 15 — kultuuriline toetus 
suurendada 3.000 krooni võrra, võttes eel
arvesse Kr. 264.600.— asemele Kr. 267.600.—. 
See summa määrata «Draamastuudio" teatri
koolile eelmiste aastate puudujääkide katteks. 
2) Operatsiooni fondid, ptk. I I , Riigi raud
teevalitsus, § 1. — Operatsioonikapitali suu
rendamine, vähendada 3.000 krooni võrra, 
jättes eelarvesse 333.025 kr. Viimane ette
panek ei tule nüüd hääletamisele, kuna see 
eelarve-osa praegu arutamisel ei ole. 

M. K u r t s c h i n s k y (vn): Toonoja Ha-
pOÄHbie npeACTaBHTe^H! H XOTCTI CKa3aTb 
HeCKOJIbKO G7IOB, C 0£HOH CTOpOHbl OO 0,3,-
HOM (J)aKTe H3 ÄeflTejIbHOCTH MHHHCTepCTBa 
npOCBemeHHfl, KOTOpblH He MOÄCT BbI3BaTb 
Hauiero OAOopeHHH, a c Äpyroft CTOpOHbl 
oö OÄHOM BecbMa >KejiaTejibHOM mare MH
HHCTepCTBa, KOTOpblH OHO ÄOJDKHO OblJlO 
6bi CAejiaTb. B nepBOM OTHomeHHH H yno-
MHHy 06 OÄHOM, ŷ Ke yKa3aHHOM B penn 
ÄenyTaTa BapaHHHa, ccbuiaBinerocfl Ha 
MeHfl, — (J)aKTe OTKPHTHH B npom/iOM rojiy 
uiKOJibi c HemejiaTejibHbiM /ym HacejieHHH 
H3HKOM npenoAaBaiiHH, 
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Xtejio KacaeTca B /jaHHOM c j i y q a e He-
6<MbiiiOH r p y n n b i HacejieHHH —- H>Kop, >KH-
BymHx n o HHJKHeMy TeqeHHio peKH H a p o B b i , 
3aKOHHbie n p a B a KOTOpblX B UIKOJIbHOM /j,ejie 
obuiH onpcne j i eHHO HapyineHbi . Cor j iacHO 
H3BeCTHOMy nOJIOJKeHHK) KOHCTHTyUHH 3CT0H-
CKOH peCnyOJIHKH „Ka>K;i,bIH 3CTOHCKHH 
rpajKAaHHH CBOOo/jeH B onpe/i,ejieHHH CBoeft 
HauHOHa^bHOCTH". 3 T O — o 6 m , e e xieKJia-
paTHBHoe nocTaHOBJieHHe, HO H3 H e r o 
AOJDKHbl ObITb, KOHeHHO, CHejiaHbl H COOTBCT-
CTByiomHe peaj ibHbie B L I B O A U , H B K a q e c r B e 
TaKOBbix Ka^AOMy r p a Ä ^ a H H H y ÄOJDKHO 
6biTb o 6 e 3 n e q e H O npaBO ooyqeHHH C B O H X 
/aeTen Ha ^ejiaTejibHOM ÄJIH H e r o H3bJKe, 
KOTOpblH OH CMHTaeT /J,JIH CeOfl pOÄHbIM. 

H BOT HJKOpbl, KOr^a CTaJIO H3BeCTHbIM, 
HTO y HHX Oy^eT CTpOHTCH 6-KjiaccHan 
uiKOJia, BMecTe c TeM, A O HHX Ä O I U J I H cBe-
AeHHH, HTO n p e n o Ä a B a H H e TaM o y ^ e T BecrHCb 
Ha (J)HHCKOM H3bIKe, OOpaTHJIHCb C XOÄaTaft-
CTBOM K pyccKoft (J)paKHHH r o c y A a p c r B e H -
H o r o coopaHHH, n p o c H npHHHTb Mepbi, qTOObi 
n p e n o ^ a B a H H e B H O B O H niKOJie Bejiocb Ha 
H3biKe, ÄJIH HacejieHHH o o j i e e no/j;xo/j,HiH,eM, 
yKa3biBan npH T O M , HTO npH jiHTepaTypHOH 

Hepa3paOOTaHHOCTH H)KOpCKOrO H3bIKa, Han-
OOJiee OJIH3KHM H HeOOXOÄHMbIM /J.JIH c e o n 
OHH CHHTaiOT pyCCKHH H3bIK, KOTOpblH H 
>Ke./iaioT HMeTb B c B o e ö uiKOJie. B Kpaft-
HeM c / i yqae , e c / m n o q e M y - j m o o He obu i 6bi 
BBeaeH pyccKHft H 3 B I K , O H H ÄejiajiH Obi n p e -
n o a a B a H H e Ha S C T O H C K O M H3biKe, TaK KaK 

3TOT H3bIK TOCyÄapCTBeHHblÖ, a (f)HHCKHH 
H 3 H K /J,JIH HHX upeÄCTaBJiHeTCH coBepmeHHO 

HyjKÄblM. n p H 3TOM OHH B TOM 7K& 3aHB-
jieHHH yKa3biBaiOT, qTO, ecjiH 6bi Bce >Ke 
npenOÄaBaHHe y HHX O H J I O BBe/j,eHO Ha 
4 ) H H C K O M H3biKe, T O O H H , B c j i y q a e H e o o x o -
Ä H M O C T H ^ a T b CBOHM / jeraM / jaj ibHeHinee 

o o p a 3 0 B a H H e — npHHy>KÄeHbi 6 H J I H O H O T -
npaB^HTb HX JJJIH 3 T O H nejiH 3 a r p a H H n y , MTO 
ÄJIH HHX coBepmeHHO HenocHJibHO. <$>HHCKHH 

H 3 H K npeÄCTaBji5ieTCH HM B c y m e c T B y i o m H x 
ycjiOBHHx coBepmeHHO HeHy>KHbiM H HenpH-

MeHHMblM. 

HecMOTpn Ha HCHOCTb BbicKa3aHHbix n o -
>KejiaHHH, p y c c K a n (J)paKu;HH H a x o / u u i a , O Ä -
HaKO, HTO j\jin T o r o , H T O O H ' n o / m e p Ä a T b n o -
CTynHBuiee K Hefl xoÄaTaficTBO, OHa AOJDKHa 
p a c n o j i a r a T b cooTBeTCTBeHHHMH H c q e p n n -
BaiomHMH ÄaHHbiMH RÄH o o j i e e peuiHTejibHbix 
u i a r o B . H a ocHOBaHHH yKa3aHHH qbpaKijHH 

B 3aHHTepeCOBaHHOH 3THM BOnpOCOM MeCT-
H O C T H , O H J I O npOH3Be/j,eHO ro j iocoBaHHe, B 

K O T O P O M Bce j iHaa , oojia/j,aioin,He npaBOM 
TOJIOCa, HMCTIH B03MOiKHOCTb BbICKa3aTb CBOe 
MHeHHe OTHOCHTejibHO H<ejiaTejibHoro AJIH 
HHX H3bma n p e n o ^ a B a H H H B uiKOjie. B $ H -

THHKe H H^bKHHe HMejiH npaBO r o j i o c a 3 1 2 
qe^OBeK, H3 HHX 2 3 4 BbicKa3ajiocb 3 a n p e -
n o A a B a H n e Ha pyccKOM H3biKe, 15 — 3a 
3CT0HCKHH H TOJIbKO 6 BbICKa3aJIOCb 3a (J)HH-
CKHH H3bIK. 3HaHHT 3a pyCCKHH H3bIK Bbl-
CKa3ajiocb He TO^bKO o o ^ b m e nojiOBHHbi 

HacejieHHH, a n o Ä a B J i n i o m e e oo/tbuiHHCTBO; 
MHG/IO TeX, KOTOpbie ObMH 3a (J)HHCKHH H3bIK, 
OKa3aj io tb Mpe3BbiqaHHO MajibiM. 

C 3THMH AaHHbIMH Mbl OOpaTHJIHCb B 
MHHHCTepcTBO H a p o Ä H o r o npocBemeHHH, 
npeACTaBHJiH Bce noj iyyeHHbie HaMH MaTep-
HJIbl H XOAaTaÖCTBOBaJIH O npHHHTHH B 
coo6pa>KeHHe no^KejiaHHH HacejieHHH, HO 
MHHHCTepCTBO OCTa/IOCb TJiyXHM K HaUJHM 
HeOÄHOKpaTHbIM OOpaineHHHM H UJKOJia OblJia 
OTKpbiTa H Haqajia {J)yHKHHOHHpoBaTb Ha 
(JJHHCKOM H3biKe. K O H C H H O , MOryT CKa3aTb, 
HTO npH ynOMHHyTOM nOCTaHOBJieHHH MH-
HHCTepcTBa nepeBecHjiH Ä p y r n e oocTOHTejib-
CTBa, MoryT CKa3aTb, HTO npH S T O M H C X O -
JIHJIH H3 TOHKH 3peHHH HCTOpHHeCKOH, 3TH0-
rpa(|)HqecKOH HJIH (J)H^ojiorHHecKOH. H o n o -
AOOHbie cooopajKeHHH He MoryT HMeTb 3Ha-
qeHHe B Tex c j i y q a n x , K o r ^ a Äejio KacaeTCH 
B o n p o c a o co3/j,aHHH U I K O J I M , KaK yqpe>K-

AeHHH, ÄJIH OOpa30BaHHH AQTQpl Ha H3bIKe, 
KOTOpblH OO^ee COOTBeTCTByeT )KH3HeHHbIM 
noTpeOHOCTHM c a M o r o HacejieHHH. 

B o o o i n e )Ke, B o n p o c o n p e n o ^ a B a H H H B 
uiKOjie Ha T O M HJIH H H O M H3bii<e cjieztyeT 
B c e r ^ a p e u i a T b B C O O T B 6 T C T B H H C H a c y m -
HblMH HHTepeCaMH H JKejiaHHHMH AaHHOH 
r p y n n b i HacejieHHH, KOTOpan B S T O M O T H O -

meHHH HBjiHeTCH o n p e n e j i f l i o m e H HHCTaHHHeö. 
>Kajioobi M e c r a b i x ÄHTej ieö n o noBO/j,y 

HOKeJiaHHH CqHTaTbCH C HX 3aKOHHbIM n p a 
BOM noBTOpHJiHCb, a BMecTe c TCM H H a n o -
MHHaHHH CO CTOpOHbl (})paKnHH rOOIOjIJHHy 
MHHHCTpy. 

H o B AaHHOM c j i y q a e , M O Ä C T obiTb, 
M O Ä H O O H J I O noAyMaTb, qTO npncjiaHHbiH 

HaM n o ü c n e T HenpaBHjieH, qTO MO>KCT 6biTb 
TaM KTO-HHOyTb 0Ka3aji KaKoe-jiHOo ÄaB-
jieHHe Ha Hacej ieHne H ÄeficTBHTejibHaH n p n -
qHHa coBepmeHHO HHan, n o q e M y H H peuiHji 
TyAa c'e3ü,HTb. n p n MoeM yqacTHH O H J I O 
ycTpoeHO ö o j i b u i o e c o o p a H n e , Ha K O T O P O M 
npHcyTCTBOBajiH poAHTejiH jiQTtü, y q a m n x c H 
B 3 T O H uiKOJie, H TaM He pa3,n,ajiocb HH OTI,-
H o r o r o j i o c a 3a (})HHCKyio niKOJiy; Bce B H -
CKa3ajiHCb 3a T O , qTOObi uiKOJia obijia Ha 

pyCCKOM H3bIKe. 
BOT KaK OOCTOHJIO AeJIO B 3T0M OTHO-

meHHH. H o HecMOTpa Ha TaKyio KapTHHy, 
nojio>KeHHe ocTaeTcn H T e n e p b TeM )Ke, HTO 
o b u i o p a H b u i e . 

H ouejiaji y K a 3 a H n e Ha S T O T (J)aKT B O C O -
oeHHOCTH noTOMy, qTO B p e q n ^ e n y T a T a 
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BapaHHHa STOT Bonpoc ÖHJI 3aTpoHyT H OH 
ccbijiajicH npn STOM Ha öojiee no^poOHbie 
CBe,neHHfl, HMeiomHecH y Menu. B O T yKa-
3aHHe OÄHOrO H3 TCX(})aKTOB, OTHOCHTe.7IbHO 
KOTOpOrO MOmHO CKa3aTb, MTO Öbl.710 6bl 
Ji} niue, ec^HÖbi MHHHCTepcTBO He AonycKajio 
HX B CBOefl AG^TejIbHOCTH. 

Tenepb KaK pa3 o ÄpyroM Bonpoce, rjxe 
H xoTeji öbi yKa3aTb, HaooopOT, Ha mejia-
TejIbHOCTH npOBeAeHHH CO CTOpOHbl MHHH-
CTepcTBa Hapo/iHoro npocBemeHHH o n p e ^ e -
JieHHoro MeponpHHTHH. JXejio HacaeTca B O 3 -
CTaHOBJieHHfl TOrO Kpe^HTa, KOTOpblH 6UJI 
npHHHT B nOÄKOMHCCHH nO MHHHCTepCTBy 
HapoÄHoro npocBemeHHH, HO ÖHJI BbmepK-
HyT oömefi öio/jmeTHOH KOMHCCHefi no npeA-
JIOmeHHK) rOCnOÄHHa MHHHCTpa. B A3HH0M 
cjiynae ^ e ^ o HÄCT oo yBejiH^eHHH cyõcHÄHH, 
accHrHOBaHHOÖ Ha pyccKyio K)pbeBCKyio 
rHMHa3HK>. rHMHa3HH STQ. cymecTByeT yme 
AOBO^bHO ÄO/irHH cpoK, xopoujo ceösi 3a-
peKOMeHTjOBajia H AOJIMUQ. öbijia öbi HMerb 
npaBO BOHTH B ceTb npaBHTejibCTBeHHbix 
yneOHbix 3aBe,n,eHHH. 

TaKoe peuieHHe yKpenHjio öbi nojiome-
HHe rHMHa3HH H öbuio 6bi npaBHjibHbiM no 
cymecTBy, Tan KaK B SCTOHHH ecTb neTbipe 
HeHTpa, KVÄa THroTeeT pyccKoe HacejieHHe 
H r ^ e CKon^neTCH yMamancfl MOJio,nemb: 
PeBe^b, HapBa, fOpbeB, n e ^ e p b i . B Tpex 
H3 HHX eCTb npaBHTeJIbCTBeHHblH rHMHa3HH, 
B K)pbeBe me cymecTByeT mrcbKO MacTHaa 
rHMHa3HH TOBapHiuecTBa npenoÄaBaTejiefl, 
KOTOpaH C BCJIHHaHIHHM Tpy^OM CBOÄHT 
KOHHbl C KOHHaMH. 

BonpOC 0 BKJIK)qeHHH 3T0H rHMHa3HH B 
ceTb npaBHTejibCTBeHHbix UIKOJI HMeeT CBOIO 
ÄJIHHHyiO HCTOpHIO. KoiTja MHHHCTpOM Ha-
pOAHoro npocBeu^eHHH 6HJI eme npO(})eccop 
PaxaMHrH, K HeMy oöpamajiacb cneuHajib-
Has ^ejieranHH H3 KDpbeBa H n p o a u i a BKJIIO-
HHTb 3Ty rHMHa3HK> B ceTb npaBHTejibcr-
BeHHbix yqeÖHbix 3aBe;ieHHH. 

MHHHCTP oraeccH K 3T0My Bonpocy 
BnojiHe ojiaromejiaTejibHO H cxasaji, MTO 
coryiaceH Ha TaKoe BKjno^eHHe npn ycjiOBHH, 
ecjiH ropoÄ oy^eT ÄaBaTb rHMHa3HH cyö-
CH^HIO. OÖ 3TOM HMeeTCJI COOTBCTCTBeHHaH 
pe30JIK)HHH MHHHCTpa. H o BOnpOC 0 Bbl-
Aane rHMHa3HH cyöcHAHH eo CTOPOHH ro -
pOAa no MHCTO GJiyHaHHblM npHBXOÄfimHM 
oocTOHTejibCTBaM 3a/i,epma.7icfl. Kor^a » e 
cyocHÄHio CTajiH BbiAaBaTb, TO obiji yme 
HOBbift MHHHCTP Hapo/tfioro npocBeuieHHH 
rocno,n,HH JlaTHK, H o ö m e e nojiemeHHe B 
OTHomeHHH niKOJibHoro jiejia — CTajio HHHM. 
O Ä H 8 K O H HOBbift MHHHCTp OTHOCHJIC5I K 
3T0My Bonpocy TaKme BnojiHe öjiaromejia-
TejibHO, TeM öojiee, MTO OH öbui B 3TOH 

rHMna3HH, BbiHec H3 en nocemeHHH x o p o m e e 
BneqaTjieHHe H caM yKa3bmaji B JIHHHHX 
oece^ax Ha TO, HTO OHJIO 6U BnojiHe cnpa-
BeAJIHBO BKJIIOHHTb 3Ty rHMHa3HK) B CeTb 
npaBHTejibCTBeHHbix HJKOJI. H O , He oy^y^H 
yBepeH, HTO STO BO3MO>KHO ÖHJIO O H cpa3y 
npOBecTH npn co3^aBHJHxcH yc^iOBHHx, OH 
o o e m a ^ HATH no KpafiHefi Mepe nyTeM no-
CTeneHHoro yBejiHneHHH Ha raMHa3Hio npa-
BHTejIbCTBeHHblX CyOCH^HH, KOTOpbie MOrJIH 
öbi ÄaTb ež ooesneHeHHoe nojiOÄeHne, a 
3aTeM H BBecTH ee B oömyio ceTb. H B 
npoinjiOM r o ^ y 3TO ooemaHHe obwo Hcnoji-
HeHO, rHMHa3HH nojiyMHJia 3HaMHTejibHyio 
noÄAepJKKy, H MH Ha^eHJiHCb, MTO H B STOM 
r o ^ y MHHHCTepcTBO noHAeT no TOMy me nyTH. 
H o B HbiHeuiHeM r o ^ y accnrHOBaHHaH Ha 
STOT npe^MeT cyocHAHH oneHb He3HanH-
TejibHa: OHa cocTaBJiHeT TOJibKO 500 KpOH, 
KOTOpbie He ^aiOT B03MO}KHOCTH THMHa3HH 
BbifiTH H3 ee TpyAHoro nojiomeHHJi. 

OomejiaHHe, KOTOpoe OHJIO npHHHTO B 
ÖK)AmeTHOH noÄKOMHCCHH, 3aKJiK)qaeT B ceõe 
noBbimeHHe npeAnojiomeHHOö cyocHAHH Ha 
2.000 KpOH. 3Ta CKpOMHaa cyMMa Bce me 
noMorjia öbi rHMHa3HH BbifiTH H3 Toro TpyA-
Horo nojiomeHHH, B KOTOPOM OHa ceftnac 
Haxo^HTCH. /^ame H npn BbmaHe npocHMofl 
HaMH cyMMbi B oio/imeTe FHMHa3HH obi^eT 
Bce me HMeTbcsi Äe^HHHT, HO C 3THM MeHee 
3HaqHTeJIbHbIM ^e^HHHTOM OHa, MOmeT ÖbITb, 
KaK HHOy^b cnpaBHTC5i. Be3 yBejiHneHHH 
me cyöcHAHH rHMHa3HH He oy^eT B COCTO-
HHHH CBecTH KOHHbi c KOHnaMH, H Aarne 
ÄajibHenniee ee cymecTBOBaHne oy^eT Ha-
XOÄHTbCfl nOÄ H3BeCTHbIM BOnpOCOM. B 3TOM 
cjiynae obijio öbi mejiaTejibHO, HTOÖH MH-
HHCTepCTBO npHH5i^o BO BHHMaHHe cnpa-
Be^HBbie Hym^bi pyccKoro HacejieHwi H 
no^Äepmajio öbi CBOHM accHmoBaHHeM THM-
Ha3Hio B fOpbeBe. 

Moe npe,zyiomeHHe TocyAapcTBeHHOMy 
CoöpaHHK) 3aK^K)MaeTCH B GTieAyiomeM: yBe-
jiH^HTb B § 15 ö. nyHKT 7 accnrHOBaHHe 
Ha pyccKyio rHMHa3Hio B fOpbeBe — Ha 
2.000 KpOH. 

E. P e s u r (tp): Kui ma eelarve-komfejonis 
ettepaneku tegin, määrata Tallinna karskus
selts «Valvajale" raamatukogu täiendamiseks 
2.000 krooni, siis võeti eelarve alamkomisjoni 
poolt see ettepanek vastu, aga eelarve üld-
komisjonis lükati see ettepanek tagasi. Ja 
sellepärast tahan seda ettepanekut Riigikogus 
uuesti korrata. Toetuse vajadust tahan järg
miselt põhjendada: karskusselts „Valvaja" 
on üks vanem hariduslik selts. Raamatukogu 
on halvas seisukorras, nimelt on ajajooksul 
osa raamatuid köitest lahti läinud ja osa raa-
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matuid ei ole suudetud köita ja neid ei saa 
lugejaile välja anda. Peale selle on kavatsus 
uusi raamatuid juurde muretseda, mis vii
masel ajal on ilmunud, kuid selleks puudub 
praegu raha. 5>elts on püüdnud oma äranäge
mise järgi sissetulekuid muretseda, kuid ta 
ei ole seda suutnud. Selts ei ole suutnud 
niipalju sissetulekuid soetada, et tal T>leks 
võimalik raamatukogu sarnasele järjele seada 
oma sissetulekutest, kes toetust ei tarvitaks. 
Selts on püüdnud igale lugejale raamatuid 
kättesaadavaks teha. Seltsi liikmetele, kui ka 
väljaspool seltsi liikmeid töölistele lubatakse 
raamatuid lugemiseks maksuta. 

Lõpuks pean veel tähendama, et karskus
selts „Valvaja" raamatukogu ei ole juhuslik 
raamatukogu, vaid on üks parematest, mis 
seisab koos valitud raamatutest. Seda raama
tukogu hävineda lasta oleks suur ülekohus. 
Neil põhjustel teen ettepaneku: „Peatükk II, 
§ 34-b p. 10-ga täiendada ja määrata: Tal
linna karskusselts «Valvajale" 2.000 kr. raa
matukogu täiendamiseks. 

See summa võtta peatükk III, § 15-c p. 
1-sest «Estoonia" teatri summadest." 

Nagu teada, saab «Estoonia" teater võrd
lemisi palju rohkem toetust kui teised, ja 
sellepärast võiks selle väikese summaksese 
sealt maha võtta. 

Juhata j aR. P e n n o : Rkl.Kurtschinskylt 
on ettepanek, suurendada peatükk II, § 15-b, 
p. 7. Tartu Vene õpetajate ühingu eragüm
naasiumile määratud krediiti 2.000 krooni 
võrra ja vastu võtta 11.500 krooni suuruses. 
Selleks tarvisminev summa võtta riigi eelarve 
ülejäägist. 

Pean tähendama, see ettepanek sarnasel 
kujul ei ole kokkukõlas eelarve nomenklatuu
riga ja ma ei saa seda hääletamisele panna. 

Ka rkl. Pesur'i ettepanek ei ole kokkukõlas 
eelarve nomenklatuuriga. 

A. K ä r n e r (stp): Eelarve puhul tahaksin 
ma seletust haridusministrilt selle kohta, kas 
on otstarbekohane, et Tartu ülikoolile on antud 
Saaremaalt Kuusncmme mõisast 508 hektaari 
maad bioloogia jaama jaoks. Ma ei ole eri
teadlane ja ei tunne seda asja, kuid siiski arvan, 
et üle 500 hektaari maad on bioloogia jaama 
jaoks palju, kuna kohapealsed sõdurid ja 
vabadikud maata on. Minu arusaamise järgi 
ei ole see õiglane. Oli kuulda, et see maa oli 
võetud selleks, et ülikooli professoritele ja õpe
tajatele suvituskohaks määrata. Siiamaani on 
seal suveti ainult 2—3 härrat elanud — neile 
ei ole tervet mõisat tarvis, pealegi on see suvi
tuskoht ülikooli asupaigast, Tartust, liiga 
kaugel. Võib olla, et bioloogia jaama jaoks 
maad tarvis läheb, kuid ma ei usu, et seda nii 
palju on tarvis. See on väärnähtus. Rendi
leping ülikooliga on küll tehtud, aga ma arvan, 
et ülikooli valitsus peaks ise nii mõistlik olema, 
et kohapealsetele elanikkudele vastu tulla ning 
osa maad neile anda. Ma palun seletusi, võib 
olla keegi teaks ülikooli eelarve puhul öelda, 
kuidas selle bioloogia jaama maaga lugu 
õieti on? 

Juhataja R. P e n n o : Rkl. Vainult on 
ettepanek, lõpetada koosolek. (Hääleta
takse.) Ettepaneku poolt on 28 häält, vastu — 
24 häält, seega on ettepanek vastu 
võetud. 

Lõpetan koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 21.10 min. 

Algkirjale alla kirjutanud 

Riigikogu abiesimees R. Penno. 

Abisekretär J. Puskar. 


